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Protokół Nr 25 
z dwudziestej piątej sesji Rady Miejskiej w Więcborku z dnia 30.10.2008r. 

 
 
 
Posiedzenie odbyło się w Środowiskowym Domu Samopomocy w Więcborku przy ul. 
Pocztowej 16. 
 
Sesja trwała od godz. 10.00 – do godz. 16.35. 
 
Obecność według załączonej listy obecności. 
 
W sesji na 15 radnych udział wzięło 15 radnych , czyli quorum wymagane do podejmowania 
prawomocnych uchwał zgodnie z art. 14 ustawy o samorządzie gminnym / jedn.tekst Dz.U. 
Nr 142 poz. 1591 z późn. zm. / 
 
 
Spoza Rady w posiedzeniu uczestniczyli: 
 
1. Burmistrz Więcborka    - Paweł Toczko 
2. Sekretarz Gminy     - Renata Jesionowska – Zawieja 
3. Radca Prawny UM     - Krzysztof Hoffman 
4. Starosta Powiatu Sępoleńskiego   - Henryk Pawlina 
5. Dyrektor Biura Obsługi Oświaty 
    Samorządowej     - Waldemar Kuczerepa 
6. Dyrektor Przedszkola Gminnego    - Anna Pankanin 
7. Kierownik Referatu Rolnictwa, Ochrony 
    Środowiska, Leśnictwa i Dróg   - Tomasz Fifielski 
8. Kierownik Referatu Inwestycji, Planowania 
    Przestrzennego i Gospodarki  
    Nieruchomościami     - Michał Bąk 
9. Inspektor ds. Rozwoju i Pozyskiwania  
    Środków Zewnętrznych    - Iwona Sikorska 
10.Kierownik Administracji Zasobów  
     Komunalnych     - Stefan Dropinski 
11.Zastępca Dyrektora Powiatowego 
     Urzędu Pracy     - Piotr Bukolt 
12.Redaktor „Krajeńskich Zeszytów 
     „Historycznych”     - Leszek Skaza 
13.Redaktor „Gazety Pomorskiej”   - Marietta Chojnacka 
14. Redaktor „Wiadomości Krajeńskich”  - Robert Środecki 
 
W części spotkania uczestniczyli: 
•  Inspektor ds. Organizacyjnych 

             i Archiwum     - Magdalena Starzecka 
• Inspektor UM     - Teresa Dropinska 
 
  
 
 Obradom przewodniczył p. Józef Kujawiak – przewodniczący Rady Miejskiej w Więcborku. 
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Porządek obrad przewidywał: 
 
1. Otwarcie. 
2. Stwierdzenie quorum. 
3. Przyjęcie protokółu z XXIV sesji RM. 
4. Przyjęcie informacji Przewodniczącego Rady Miejskiej o działaniach podejmowanych w 

okresie między sesjami. 
5. Przyjęcie informacji Burmistrza Więcborka o pracy w okresie między sesjami. 
6. Interpelacje i zapytania radnych. 
7. Informacja Dyrektora Biura Obsługi Oświaty Samorządowej dotycząca aktualnej sytuacji 

w Przedszkolu Gminnym z uwzględnieniem następującej problematyki: 
a) organizacyjno-dydaktycznej, 
b) wychowawczej, 
c) ekonomiczno-gospodarczej. 
- Dyskusja 
8. Informacja Burmistrza Więcborka dotycząca planowanych zadań inwestycyjnych na 

2009r. oraz stopnia zaawansowania prac związanych z przygotowaniem dokumentacji na 
te zadania. 

9. Informacja Inspektora ds. Rozwoju i Pozyskiwania Środków Unijnych dotycząca 
prowadzonych prac przygotowawczych w roku 2008 oraz przewidywanych efektów na 
tym odcinku. 

10. Przyjęcie informacji dotyczącej bezrobocia na terenie Gminy Więcbork i podejmowanych 
pracach zmierzających do poprawy na tym odcinku. 

11. Podjęcie uchwały w sprawie zmian w budŜecie Gminy Więcbork na 2008r. 
12. Podjęcie uchwały w sprawie wysokości ekwiwalentu pienięŜnego dla członka Ochotniczej 

StraŜy PoŜarnej. 
13. Podjecie uchwały w sprawie uchwalenia „Programu współpracy Gminy Więcbork z 

organizacjami pozarządowymi oraz podmiotami prowadzącymi działalność poŜytku 
publicznego na 2009 rok” 

14. Podjęcie uchwały w sprawie sprzedaŜy w trybie przetargu ustnego nieograniczonego 
nieruchomości połoŜonej w Pęperzynie. 

15. Podjęcie uchwały w sprawie sprzedaŜy i pierwszeństwa w nabyciu lokalu mieszkalnego w 
miejscowości Jeleń. 

16. Podjęcie uchwały w sprawie sprzedaŜy i pierwszeństwa w nabyciu lokalu mieszkalnego 
przy ul. Gen. J. Hallera 24. 

17. Podjęcie uchwały w sprawie sprzedaŜy w drodze  bezprzetargowej nieruchomości 
połoŜonych w Więcborku. 

18. Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia wieloletniego programu gospodarowania 
mieszkaniowym zasobem Gminy Więcbork na lata 2008 – 2012. 

19. Przyjęcie informacji o analizie danych zawartych w oświadczeniach majątkowych. 
20. Odpowiedzi na interpelacje i zapytania radnych. 
21. Wolne wnioski i informacje. 
22. Zakończenie. 
 
 
 

Porządek obrad przyjęto jednomyślnie 
 
 
Ad. 3 Przewodniczący RM Józef Kujawiak poinformował, Ŝe protokół z XXIV sesji został 
napisany, osobiście go przeczytał i podpisał nie wnosząc poprawek. Zapytał , czy są jeszcze 



 3 

jakieś uwagi do protokółu ze  strony radnych. Takowych nie zgłoszono, zatem poprosił o jego 
przegłosowanie. 
 

Na sali 10 radnych 
 

Za przyjęciem protokółu głosowało - 9 radnych 
Wstrzymała się od głosu  - 1 radna 

 
Ad. 4 Informacja Przewodniczącego Rady Miejskiej o działaniach podejmowanych w okresie 
między sesjami. 
29.09.2008r. – spotkanie z udziałem Starosty Sępoleńskiego i Kierownika Gospodarstwa 
ZSCKR w Sypniewie. Na spotkaniu omówiono problematykę związaną z wydaniem 
pozwolenia na budowę sieci kanalizacyjnej w Sypniewie oraz przekazanie przepompowni 
ścieków z częścią sieci kanalizacyjnej, stanowiących własność ZSCKR w Sypniewie na rzecz 
Zakładu Gospodarki Komunalnej w Więcborku. 
30.09.2008r. – udział w spotkaniu dotyczącym ustalenia postępowania przy przejęciu 
przepompowni nieczystości płynnych wraz z odcinkiem sieci kanalizacyjnej stanowiących 
własność ZSCKR w Sypniewie na rzecz Zakładu Gospodarki Komunalnej. W spotkaniu 
uczestniczyli : Burmistrz Więcborka, Przewodniczący RM, Dyrektor Zakładu Gospodarki 
Komunalnej i Kierownik Referatu Rolnictwa, Ochrony Środowiska, Leśnictwa i Dróg. 
Tego samego dnia Przewodniczący RM wspólnie z Burmistrzem Więcborka dokonał wizji 
lokalnej na placu budowy sieci wodociągowej w Lubczy i Borzyszkowie, parkingu oraz 
budowy polbruku na ul. Kościuszki w Więcborku. 
3.10.2008r. – wizja lokalna z udziałem Burmistrza Więcborka na zabudowie stanowiącej 
własność „GABI – BIS” przy ul. Starodworcowej. Celem spotkania było ustalenie 
ewentualnych moŜliwości adaptacji znajdujących się tam pomieszczeń na mieszkania 
socjalne. 
9.10.2008r. – udział w rozprawie – posiedzeniu Sądu Administracyjnego w sprawie skargi 
Wojewody Kujawsko-Pomorskiego na uchwałę Rady Miejskiej w Więcborku dotyczącą 
ustalenia regulaminów wynagradzania oraz wysokości nauczycielskiego dodatku 
mieszkaniowego – NR XIX/167/08. Uchwała w części została uchylona. 
10.10.2008r. – ponowna wizja lokalna budynku przy ul. Starodworcowej w poszerzonym 
składzie : Sekretarz Gminy, radni Komisji Rolnictwa, Ochrony Środowiska, Infrastruktury 
Gminnej, Porządku Publicznego i Dostosowania do Unii Europejskiej, Prezydium Rady 
Miejskiej, Przewodniczący Komisji budŜetu i Finansów.  
W tym dniu równieŜ, Przewodniczący RM uczestniczył w „Wieczorze Seniora” 
zorganizowanym przez Zarząd Oddziału Rejonowego Związku Emerytów, Rencistów i 
Inwalidów w Więcborku.  
15.10.2008r. – udział w Konwencie Burmistrzów w Barcinie. 
16.10.2008r. – udział w spotkaniu zorganizowanym przez Burmistrza Więcborka w składzie: 
Dyrektor Spółki „PROVITA”, Przewodniczący RM, Sekretarz Gminy. Spotkanie dotyczyło 
przedstawienia przez Burmistrza Więcborka na prośbę p. Dyrektora Tomasza Mesjasza 
moŜliwości nowej lokalizacji działki pod budowę Przychodni Zdrowia przez Spółkę 
„PROVITA” . Pierwotnie zaproponowana działka po wykonaniu ekspertyzy geodezyjnej nie 
nadaje się pod zabudowę z uwagi na  niekorzystne podłoŜe.  
W tym teŜ dniu wspólnie z Burmistrzem Więcborka Przewodniczący RM złoŜył wizytę  
w Mroczy gdzie spotkał się z Burmistrzem i Z-cą Burmistrza tego miasta. Spotkanie 
dotyczyło moŜliwości budowy mieszkań socjalnych.  
18.10.2008r. – udział w wizji lokalnej z udziałem Burmistrza Więcborka na terenie placów 
budowy: 
- cieci wodociągowej – Zgniłka, 
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- parking – Więcbork, 
- budowa nawierzchni bolbrukowej na ul Kościuszki w Więcborku, 
- budowa podjazdów dla właścicieli posesji przy ul Gdańskiej po jej przebudowie, 
- remont w budynku przedszkola w Sypniewie. 
20.10.2008r. – udział w posiedzeniu Komisji Rolnictwa… 
25.10.2008r. – udział w podsumowaniu gminnego konkursu „Estetyka Zagrody Wiejskiej” 
w Suchorączku. Organizatorami imprezy byli: Burmistrz Więcborka, Gminna Rada Kobiet w 
Więcborku oraz Koło Gospodyń Wiejskich w Suchorączku. 
Ponadto w tym dniu Przewodniczący uczestniczył w spotkaniu z okazji Dnia Edukacji 
Narodowej połączonego z zabawą taneczną. Miejscem imprezy był Ośrodek Wczasowy 
„Tęcza” w Więcborku. 
27.10.2008r. – udział w posiedzeniu Komisji BudŜetu i Finansów. 
29.10.2008r.- udział w części uroczystej sesji Rady Powiatu dotyczącej wpisu do Księgi 
ZasłuŜonych dla Powiatu śp. Kajetana Bągorskiego. 
W omawianym okresie oprócz w/w działań Przewodniczący RM na bieŜąco utrzymywał stały 
kontakt z brygadami realizującymi róŜne zadania inwestycyjne gminy – głównie 
wodociągowe oraz współdziałał w załatwianiu wszelkich spraw w biurze Rady Miejskiej. 
 
    
Ad. 5 Informacja Burmistrza Więcborka o pracy w okresie między sesjami. 
 
25–26.09.2008r. – udział w Kongresie Miast Polskich na którym omawiano sprawy 
samorządowe związane z II etapem reformy samorządowej. Ponadto poruszono temat energii 
odnawialnej i korzyści z tego płynących .  
27.09.2008r. – wyjazd do Sypniewa celem omówienia spraw zapoznania się ze stanem 
przepompowni, które maja zostać przejęte przez Zakład Gospodarki Komunalnej w 
Więcborku. 
3.10.2008r. – udział w posiedzeniu Rady Nadzorczej ZGK gdzie między innymi analizowano 
wyniki finansowe Zakładu. 
8.10.2008r. – udział w spotkaniu Komisji Mieszkaniowej podczas, którego przyznano jedno 
mieszkanie z zasobów mieszkaniowych gminy. 
9.10.2008r. – udział  w rozprawie Sądu Administracyjnego w sprawie skargi Wojewody 
Kujawsko-Pomorskiego na uchwałę Rady Miejskiej w Więcborku dotyczącą ustalenia 
regulaminów wynagradzania oraz wysokości nauczycielskiego dodatku mieszkaniowego – 
NR XIX/167/08. W sprawie tej zostanie przygotowana skarga  kasacyjna do Sądu 
NajwyŜszego w Warszawie. 
10.10.2008r. – wyjazd do Torunia celem podpisania umowy kredytowej z Bankiem Ochrony 
Środowiska. 
11.10.2008r. – udział w obchodach Dnia Seniora. 
13.10.2008r. – spotkanie z nauczycielami Gminy Więcbork i Dyrektorem BOOS w związku z 
Dniem Edukacji Narodowej, podczas którego wręczono nagrody Burmistrza. 
15.10.2008r. - udział w Konwencie Burmistrzów w Barcinie. Głównym tematem Konwentu 
było mieszkalnictwo komunalne. 
16.10.2008r. – Wyjazd do Mroczy w celu zapoznania się z działaniami podejmowanymi przez 
tą Gminę w kierunku rozwoju budownictwa komunalnego. 
20.10.2008r. – udział w komisji Rolnictwa.. 
21.10.2008r. – udział w spotkaniu Samorządu Mieszkańców podczas którego podsumowano 
wyniki konkursu „Estetyka Balkonów” i wręczono nagrody laureatom. 
22.10.2008r. – wyjazd do Sępólna w celu podpisania aktów notarialnych. 
25.10.2008r. – udział w spotkaniu podsumowującym konkurs „Estetyka Zagrody Wiejskiej” 
w Suchorączku. 
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27.10.2008r. – udział w posiedzeniu Komisji BudŜetu i Finansów. 
 
Po nakreśleniu kalendarza spotkań Burmistrz powrócił do tematu wyjazdów do Mroczy, 
Barcina i Dyrekcji PKP. Podkreślił, Ŝe wszystkie one wiązały się z szukaniem moŜliwości 
stworzenia programu mieszkaniowego oraz pozyskaniem substancji mieszkaniowej. PKP 
spowalnia przekazanie lokali w swoich budynkach dlatego teŜ zasięgnął informacji w 
wymienionych wyŜej gminach. Na przykład Gmina Mrocza zaciągnęła kredyt w Banku 
Gospodarstwa Krajowego i za kwotę 3 mln zł wybuduje blok komunalny na około 20 
mieszkań. Temat ten porusza, gdyŜ jest to niewątpliwie bolączka z którą musi się zmierzyć 
nasz Samorząd. Przy okazji poruszył tez kwestię działki dla słuŜby zdrowia. Wcześniej 
wytyczona działka ma niewłaściwe podłoŜe uniemoŜliwiające budowę przychodni. W 
związku z powyŜszym zaproponowano na ten cel inną działkę zlokalizowaną pomiędzy 
budynkiem Urzędu Miejskiego, a obiektem w którym znajduje się Miejsko Gminny Ośrodek 
Opieki Społecznej. Jest to koncepcja nowa w związku z czym na bieŜąco będzie informował 
radnych o dalszych krokach w tej sprawie. 
 
Po wystąpieniu Burmistrza Radca Prawny p. Krzysztof Hoffman wypowiedział się na temat 
wyroku Sądu Administracyjnego w sprawie uchwały Rady Miejskiej odnośnie regulaminu 
wynagradzania nauczycieli. Wypunktował główne sentencje orzeczenia. 
• Postanowienie o nie podwyŜszaniu wynagrodzeń zasadniczych, co ma rzutować na 
zaniŜenie średnich wynagrodzeń. 
• Powtórzenie za Kartą Nauczyciela terminów wypłat „z góry”, „z dołu”, zdaniem Sądu 
uchwały Rady nie powinny powtarzać tego co jest juŜ zapisane w ustawach, w tym przypadku 
w Karcie Nauczyciela. 
• Postanowienie dotyczące przypadków, kiedy nie przysługuje dodatek funkcyjny, 
poniewaŜ jest to uregulowane przepisami Karty Nauczyciela i Kodeksu Pracy. 
• Dodatek funkcyjny nie powinien przysługiwać z tytułu wykonywania zadań 
wychowawcy oddziału w przedszkolach, poniewaŜ wychowawcy ci nie wykonują Ŝadnych 
dodatkowych  funkcji nie związanych z czynnościami  wychowawczyni. 
• Sad nie podzielił zarzutu skargi, ze regulamin nie został uzgodniony ze związkami 
zawodowymi. 
• Sąd ostatecznie uznał, Ŝe powyŜsze okoliczności stanowią istotnie nie raŜące 
naruszenie prawa /, jednak uzasadniające stwierdzenie niewaŜności regulaminu wynagrodzeń 
nauczycieli. 
Kończąc podkreślił, Ŝe wyrok nie pociąga za sobą skutków finansowych dla Gminy. 
 
Radna GraŜyna Sowińska pytała, czy moŜe mieć wgląd do materiałów sądowych. 
 
Oczywiście – powiedział Radca Prawny. 
 
Radnego Romana Mroczkowskiego interesowało, czy Gmina prowadzi rejestr mieszkań 
komunalnych – pustostanów, które moŜna byłoby zaadaptować na pomieszczenia mieszkalne.   
 
Burmistrz odparł, Ŝe pustostanów jako takich nie ma. Przedstawiona wcześniej radnym opcja 
zagospodarowania budynku po „GABI-BIS” była jakąś alternatywą ale okazało się, Ŝe koszty 
adaptacji byłyby znaczne i skłaniamy się bardziej ku budowaniu czegoś nowego. Natomiast 
przekazanie lokali przez PKP przeciąga się z uwagi na ich wewnętrzne procedury na które 
gmina nie ma wpływu. 
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Radna GraŜyna Sowińska pozostając w temacie mieszkaniowym, pytała czy gmina 
przewiduje podjąć działania mające na celu uszczelnienie zasad i procedur sprzedaŜy 
mieszkań komunalnych. Mówi o tym, by uniknąć sytuacji jaka ma miejsce na posesji przy 
ulicy Strzeleckiej 14, gdzie do dziś wykupionego lokalu nikt nie zamieszkuje. Absurdalnym 
teŜ, według niej, jest  zbycie lokalu osobie mającej „zerowe” dochody. Jednym słowem 
sprzedaŜ powinna być bardziej wywaŜona. 
 
Problem o którym Pani mówi jest marginalny – stwierdził Burmistrz. JeŜeli zaś chodzi o 
wskazany brak dochodów, to z reguły mieszkania wykupują dzieci tych rodzin pracujące za 
granicą. Zaś przypadek wykupu lokalu na ulicy Strzeleckiej jest bardziej złoŜony – ma 
podłoŜe rodzinne. 
 
Radnej Sowińskiej nie chodziło jednak o ten konkretny wykup ale o tego typu przypadki. 
Miała teŜ wątpliwości co do budowy mieszkań socjalnych podając za przykład barak przy 
ulicy Alei 600-lecia, który został sprzedany lokatorom. Podkreśliła, Ŝe jeŜeli odpowiednio 
wcześnie ustalali się pewne rzeczy, to uniknie się podobnych sytuacji.   
 
Tu Przewodniczący RM uznał, z poruszane sprawy są trudne i jeŜeli zachodzi potrzeba, temat 
podejmie właściwa Komisja tj. Komisja Rolnictwa, Ochrony Środowiska, Infrastruktury 
Gminnej, Porządku Publicznego i Dostosowania do Unii Europejskiej Rady Miejskiej, 
zapraszając do dyskusji osoby mające głębszą wiedzę na dany temat. 
 
Ad. 6 Interpelacje i zapytania radnych. 
 
1. Radna GraŜyna Sowińska w imieniu mieszkańców ulicy Strzeleckiej pytała dlaczego 
właśnie na tym etapie zakończono inwestycję i kiedy nastąpi kontynuacja wykonania 
dalszego odcinka kanalizacji na tej ulicy. 
 
Przewodniczący RM natychmiast odpowiedział, Ŝe aby nie przepadło pozwolenie na budowę 
zaczęto zadanie w tym roku i wykonano tyle na ile starczyło środków gminnych. 
 
2. Radna Barbara Bury w imieniu mieszkańców ulic: Wodnej i Kościuszki podziękowała za 
wykonany wodociąg i kanalizację. 
- Zwróciła równieŜ uwagę na potrzebę utwardzenia terenu przy cmentarzu komunalnym – 
ludzie, pojazdy przy deszczowej pogodzie toną w błocie. 
 
3. Radny Stanisław Schwartz  po raz kolejny interpelował w sprawie niebezpiecznego 
zakrętu przy budynku kolejowym w Pęperzynie / ogródek usytuowany jest 0,5m od krawędzi 
jezdni /. 
 
4. Radny Józef Kosiniak mówił o potrzebie dokończenia drogi Zakrzewek – 12 Apostołów. 
- Apelował o poczynienie starań w kierunku opracowania programu, który ułatwiłby 
pozyskanie funduszy zewnętrznych na modernizację dróg. Podał przykład niszczenia drogi 
przez cięŜki sprzęt na drodze w kierunku 12 Apostołów – Frydrychowo. Podobno 
współuŜytkownik wyraził chęć partycypowania w kosztach remontu tej drogi. 
- Pytał o termin dalszego utwardzania drogi w Dalkowie. 
- Skierował pytanie do dyrektora BOOS, czy jest prawdą, Ŝe jedna z dwóch rodzin 
zamieszkujących w budynku szkoły w Zakrzewku  nie płaci za media. 
- Ustosunkował się teŜ do opracowanej Strategii Rozwoju Oświaty mówiąc, Ŝe  co prawda nie 
przejrzał jej dokładnie ale według niego nic nowego ona nie wnosi. Przedstawia jedynie 
podstawowe dane, które są powszechnie znane. Natomiast radni doskonale zdają sobie sprawę 



 7 

z konieczności doprowadzenia budynków oświatowych do odpowiednich standardów. Uznał, 
Ŝe opracowany dokument, to zmarnowane pieniądze. Ponadto prosił o podanie kosztów jej 
opracowania, a o ile takowych nie uzyska wnosi, by zajęła się tym Komisja Rewizyjna Rady 
Miejskiej. 
- Kolejna interpelacja radnego dotyczyła gruzów pozyskiwanych z demontowanych 
chodników, a mianowicie, Ŝe ponoć trafiają one do przedsiębiorcy, który je kruszy i ponownie 
odsprzedaje Urzędowi.  
- Wskazał na konieczność zlikwidowania niebezpiecznych wyrw w chodniku prowadzącym w 
kierunku dworca PKS od strony ulicy Złotowskiej. 
 
Przewodniczący RM wracając do interpelacji przedmówcy w sprawie Strategii powiedział, Ŝe 
na pewno członkowie Komisji Oświaty, Kultury i Sportu zapoznani są z jej treścią, poniewaŜ 
była ona przedmiotem obrad. W tym momencie nie ma potrzeby rozwijania dyskusji. 
 
Radna GraŜyna Sowińska przypomniała, Ŝe grupa radnych była proszona do wspólnej pracy 
nad Strategią między innymi osoba p. Kosiniaka. Temat ten poruszano na ostatnim 
posiedzeniu Komisji Oświaty, Kultury i Sportu gdzie były podane pozytywne skutki / „in 
plus” / jakie juŜ wywarł  ten dokument.  
 
5. Radny Stanisław Posieczek interpelował o zamontowanie oświetlenia na ulicy Kwiatowej 
w Sypniewie. 
- Poruszył  kwestię fatalnego stanu odcinka drogi w kierunku Zlotowa do posesji p. 
Pawłowskiego, który wyraził chęć dofinansowania jej remontu. 
- Jako wyraziciel rodziców dzieci uczęszczających do przedszkola w Sypniewie, przekazał 
ich uwagę dotyczącą zbyt małej ilości nowych zabawek w placówce. 
 
6. Radny Stanisław Piłka mówił o zbyt małej ilości przejść dla pieszych przy ulicy Hallera 
gdzie ilość sklepów jest znaczna. 
- Poruszył tez małą widoczność przy skrzyŜowaniu z Bydgoszczy w kierunku Runowa 
Krajeńskiego /teren mocno zakrzaczony, nie widać samochodów ani duŜych, ani małych /.  
- Mówił o potrzebie budowy kawałka chodnika przy przedszkolu w Borzyszkowie i zatoczki 
po drugiej stronie ulicy oraz oświetlenia dla bezpieczeństwa przedszkolaków. 
- W imieniu mieszkańców Runowa – Gorzelnia, Wybudowanie wnioskował o utwardzenie 
drogi i budowę chodnika / w porze jesiennej mieszkańcy tej części wsi toną w błocie, a są to 
w znacznej części emeryci i renciści /. 
- Przekazał teŜ sugestię mieszkańców Więcborka dotyczącą  wystosowania podziękowania 
Proboszczowi Więcborka za działania na rzecz estetyki centrum miasta /odnowienie 
Kościoła/. 
 
Ad.7 Informację dotyczącą  aktualnej sytuacji w Przedszkolu Gminnym przedstawił Dyrektor 
BOOS p. Waldemar Kuczerepa. 
 
 
W raporcie przedstawiono organizację na rok szkolny 2008/2009 (stan na 2008-10-01) 
i porównano ją do stanu z mijającego roku szkolnego 2007/2008 (umowny stan na 2008-01-
01). Pod względem finansowym w roku porównawczym jak i planowanym uŜyto stawek 
wynagrodzeń obowiązujących w 2008 roku. 
 
Przyjęto następujące skróty oznaczeń wchodzących w skład Przedszkola Gminnego 
jednostek:  
PW. – przedszkole w Więcborku 
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PFS. –przedszkole filialne w Sypniewie  
OR. – oddział w Runowie  
OB. – oddział w Borzyszkowie. 
 
I. Informacje o liczbie dzieci, oddziałów i wynikającej z nich średniej liczbie dzieci 
w oddziale przedstawiono w poniŜszych tabelach. 
Tab.1 
 Liczba dzieci  Liczba oddziałów Średnio na oddział 

Jednostka  
2008-01-

01 
2008-10-

01 
2008-01-

01 
2008-10-

01 
2008-01-

01 
2008-10-

01 
PW. 183 187 8 8 22,9 23,37 
PFS. 61 70 3 3 20,3 23,3 
OR. 13 15 1 1 13 15 
OB. 14 12 1 1 14 12 
Razem  271 284 13 13 17,55 18,4 
 
Podział na oddziały.  
Tab.2 
PW. 4 oddziały „O” w tym 2 integracyjne, 1 oddz. mieszany  5 i 6-latków, 1 oddz. 5-

latków, 1 oddz. 4 i 5-latków, 1 oddział 4-latków, 1 oddział 3-latków  
PFS. 2 oddziały „O” w tym 1 oddz. 5 i 6-latków, 1 oddział 3 i 4-latków, 
OR. 1 oddział mieszany 3, 4,5 i 6-latków 
OB. 1 oddział mieszany 3, 4,5 i 6-latków 
 
 
Liczba dzieci wg roku urodzenia. 
Tab. 3 
 3-latki (2005) 4-latki (2004) 5-latki (2003) 6-latki (2002) 
PW. 25 (3 dz. 2006r) 45 43 74 (w tym 5dz. 

2001r. z 
orzeczeniem) 

PFS. 4 16 18 32 
OR. 6 3 3 3 
OB. 2 2 2 6 
Razem  37 66 66 115 
 
W roku szk. 2007/2008 sytuacja kształtowała się następująco: 
Tab.4 
 3-latki (2004) 4-latki (2003) 5-latki (2002) 6-latki (2001) 
PW. 26 41 43 74 
PFS 7 12 30 19 
OR 2 1 2 9 
OB 1 1 5 8 
Razem  36 55 80 110 
 
 
Kolejne zestawienie ilustruje w jaki sposób obniŜenie wieku dzieci rozpoczynających naukę  
w 2009 roku wpłynie na ilość klas i ich liczebność w poszczególnych szkołach. 
Tab.5 
Jedn.  Ilość dzieci ur. od 1.01. Ilość dzieci (z rocznika 2002), Razem / 
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do 30. 04. 2003 r. które rozpoczną naukę w klasie 1 przypuszczalna ilość 
klas 

PW. 9 74 83 / 3 klasy po 28 
uczn. 

PFS. 5 32 37 / 2 klasy (19 i 18 
uczn). 

OR+ 
OB 

2 +1 9 12 /  1 klasa  

 
 
 
II.  Informacja o tygodniowej liczbie godzin. 
PoniŜsze zestawienie obrazuje liczby godzin w poszczególnych placówkach z podziałem na 
róŜne zadania przedszkola. 
Tab.6 
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2007/
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PW. 
 

3 4 109 149,5 22 22 4 6 319,5 313,5 

PFS. 
 

0 1 53 41,5 1 1 2 0 99,5 99 

OR 
 

0 0 26 0 0 0 1 0 27 27 

OB. 
0 

 0 26 0 0 0 1 0 27 27 
Suma 
końc. 3 5 214 191 23 23 8 6 473 465,5 
 
 
 
III.  Informacja o etatach nauczycielskich oraz administracyjno-obsługowych. 
Tab.7 

Dane PW. PFS. OR 
 
OB. Suma  

Suma 
2007/8 

Liczba oddziałów 8 3 1 1 13 13 
Liczba dzieci 188 70 12 10 280 271 
Liczba nauczycielskich  
etatów 
przeliczeniowych 16,07 4,16 1,18 1,18 22,59 22,60 
Suma etatów 
nauczycieli 
niepełnozatrudnionych 0,45 0,22 0,7 0,7 0,81 0,85 
Liczba nauczycieli 
pełnozatrudnionych 14 3 1 1 19 19 
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Suma etatów 
nauczycielskich z 
godzin 
ponadwymiarowych 2,07 0,64 0,18 0,18 2,79 2,74 
Liczba etatów 
pracowników 
administracji i obsługi 10 5,29 0,75 0,75 16,79 16,29 
Miesięczny koszt 
wynagr. nauczycieli na 
1 dziecko 279 146 349 371 252 236,59 
Miesięczny koszt 
wynagr. prac.AiO na 
dziecko 80,30 115,11 97,08 91,58 96,01 92,94 
 
 
 
IV.  Informacje ró Ŝne.  
 Odpłatność za pobyt w PW. i PFS. wynosi 90 zł , natomiast w oddziałach w Borzyszkowie i 
Runowie 45 zł. Ilość  wydawanych posiłków kształtuje się na poziomie ubiegłorocznym; 
liczba śniadań we wszystkich jednostkach wynosiła 164, obiadów 180.  
 
V. Zestawienie imprez i przedsięwzięć kulturalnych. 
• PoŜegnanie lata, powitanie jesieni 
• Święto pieczonego ziemniaka 
•  Bezpieczne przedszkole 
•  Pasowanie na starszego przedszkolaka 
•  Spotkanie z twórczością dziecka i nie tylko – impreza powiatowa 
•  Wigilijne spotkania  
•  Bale karnawałowe dla całych rodzin (w tym dochodowe) 
•  Dzień Babci i Dzień Dziadka 
•  Olimpiada Sportowa – udział biorą przedszkola z Sępólna Kr. i Sośna 
• Wszystkie dzieci są nasze – impreza integracyjna 
• Wycieczka po krajach UE 
• Czerwiec do święto dzieci 
• PoŜegnanie przedszkola  
• Zwiedzamy naszą przyszłą szkołę 
• Polska to nasza ojczyzna – wakacyjne zwiedzanie  
Ponadto: wyjazdy do Bydgoszczy na lekcje muzealne, wyjazdy do teatru, kina, basen, do 
zielonej szkoły. Udział w konkursach plastycznych organizowanych lokalnie i poza naszym 
środowiskiem. 
 
VI.  Zestawienie prac remontowych i kosztów zakupu wyposaŜenia : 
- dokończenie wymiany okien – 50 sztuk, 26 000 zł 
- malowanie 5 sal – 2 500 zł 
- wykonanie instalacji zasilającej hydranty, montaŜ szafek hydrantowych w Sypniewie i 
Więcborku  – 50 760 zł 
- wykonanie oświetlenia awaryjnego  w Sypniewie i Więcborku  – 22 352 zł 
- wykonanie odwodnienia -10 000 zł 
- zakup wyposaŜenia do sal (meble, stoliki, krzesła) – 9800 zł 



 11 

- przystosowanie do potrzeb przedszkola pomieszczeń mieszkalnych w budynku filii w 
Sypniewie, remont ścian, wymiana instalacji, wymiana podłóg, zakup wyposaŜenia – koszt 
14 000.  
Wykonanie remontu części pomieszczeń w części mieszkalnej budynku w Sypniewie jest 
realizacją postulatu mieszkańców Sypniewa ,dyrektora przedszkola oraz nakazu Powiatowego 
Inspektora Sanitarnego. Do odremontowanych pomieszczeń zostanie przeniesiony jeden z 
oddziałów a na jego miejscu urządzona zostanie stołówka. Zwiększy się powierzchnia 
dydaktyczna oraz udostępnione zostanie miejsce do spoŜywania  posiłków. Remont 
finansowany jest ze środków z rezerwy 0,6% MEN. 
Innym dodatkowym przedsięwzięciem, finansowanym równieŜ z rezerwy MEN, jest 
odwodnienie budynku przedszkola w Więcborku. Prace w obydwu miejscach są daleko 
zaawansowane i lada moment zostaną zakończone. 
Ogólny koszt remontów, doposaŜenia wynosić będzie w 2008r. ok. 135 tys. zł. To jeśli chodzi 
o środki budŜetowe. Dzięki aktywności dyrekcji i rodziców udało się pozyskać u róŜnych 
sponsorów środki, materiały i usługi odpowiadające kwocie 20 000 zł. Pozyskana w ten 
sposób dotacja pozwoliła m.in. doposaŜyć place zabaw, zabezpieczyć wyjazdy grup 
przedszkolnych na róŜne imprezy, podnieść bezpieczeństwo dzieci. Dzięki sponsorom 
zakupiono krzesełka, stoliki, gry świetlicowe, fanty na loterie. Pieniądze od sponsorów 
umoŜliwiły zakup DVD, sprzętu komputerowego i przeróŜnych pomocy dydaktycznych.  
W nowym budŜecie najwaŜniejszym przedsięwzięciem jest doprowadzenie do remontu 
elewacji i modernizacji otoczenia budynku przedszkola w Więcborku. Zaplanowane są 
równieŜ wymiana okien w budynku w Sypniewie oraz  remont dachu na budynkach w 
Więcborku i Sypniewie. Koniecznym jest doposaŜenie placów zabaw w Więcborku, 
Sypniewie oraz w Runowie. W oddziale w Runowie zostanie zamontowane oświetlenie 
awaryjne. Zaplanowana jest częściowa wymiana mebli w salach i doposaŜenie 
poszczególnych jednostek w pomoce dydaktyczne. 
 
Na podstawie analizy projektów arkuszy organizacyjnych na rok szkolny 2008/2009 moŜna 
stwierdzić, Ŝe plan na  nowy rok szkolny nie róŜni się jakoś zasadniczo od ubiegłorocznego. 
Nieznaczny wzrost liczby godzin w PW. spowodowany jest koniecznością zorganizowania 
zajęć wczesnego wspomagania rozwoju dla jednej z podopiecznych.  
 
Po tym wystąpieniu Przewodniczący RM udzielił głosu Dyrektorce Przedszkola p. Annie 
Pankanin. 
Na wstępie p. Pankanin ustosunkowała się do interpelacji radnego Posieczka zapewniając, Ŝe 
zabawki w miarę posiadanych środków są kupowane i rozdzielane sprawiedliwie, co moŜna 
sprawdzić. Przedmówca naświetlił wszystkie istotne problemy i w zasadzie nie ma nic do 
dodania za wyjątkiem podziękowania, za prace modernizacyjne kanalizacji przy przedszkolu 
w Więcborku – dodała. Kończąc przypomniała o potrzebie odnowienia elewacji budynku i 
połoŜenia polbruku. 
 
Przewodniczący RM zaś dodał, by pamiętać o uzupełnieniu sprzętu na placu zabaw w 
Sypniewie poniewaŜ taką obietnice złoŜono rodzicom dzieci. 
 
Radny Piotr Węgrzyn korzystając z obecności p. Pankanin na sesji próbował wyjaśnić sprawę 
przekazanych pomieszczeń w budynku przedszkola w Sypniewie do Gminy mówiąc, Ŝe 
ówczesna p. Dyrektor zrzekła się ich mając na uwadze oszczędności w kosztach utrzymania 
jak równieŜ zmniejszenie ilości przedszkolaków / niŜ demograficzny /. 
 
Pani Dyrektor odparła jednak, Ŝe sytuacja ta miała miejsce za jej kadencji i ówczesny 
Samorząd stwierdził, Ŝe koszty utrzymania placówki w stosunku do ilości przebywających 
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tam dzieci są za duŜe i polecono jej zdać klucze od części pomieszczeń / oszczędności 
grzewcze /. 
 
Przewodniczący RM otworzył dyskusję    
 
Jako pierwszy głos zabrał Dyrektor BOOS, który powiedział, Ŝe jeŜeli chodzi o 
pomieszczenia w przedszkolu w Sypniewie, to jego wiedza ogranicza  się do przekazów 
ustnych.  Natomiast faktem jest, Ŝe jedna z rodzin zamieszkujących w szkole w Zakrzewku 
nie ponosi kosztów utrzymania lokalu mieszkalnego. Osobiście nie czuję się władnym 
podjęcia w tej sprawie decyzji tym bardziej, Ŝe problem jest bardziej złoŜony. 
 
Przewodniczący RM  stwierdził, Ŝe jeŜeli nieuczciwość taka była tolerowana, to teraz naleŜy 
doprowadzić to do normalności. 
 
Burmistrz wyjaśnił, Ŝe p. Kuczerepa w tej sprawie niewiele moŜe zrobić. Lokatorzy 
Mieszkania w szkole w Zakrzewku znaleźli się tam z przyczyn losowych, nie mają meldunku, 
a status pomieszczeń socjalnych jaki ma przedmiotowy lokal rządzi się zupełnie innymi 
prawami. Problem ten jednak zostanie gruntownie zbadany i na kolejnej sesji  wyjaśniony. 
 
Radna Barbara Bury pytała jak Dyrektor widzi funkcjonowanie przedszkola w Runowie i 
Borzyszkowie w latach 2009 2010 przy przewidywanym stanie ilości dzieci. 
 
Pan Kuczerepa powiedział, Ŝe jest to temat do dyskusji. Obowiązek uczęszczania do 
przedszkola ciąŜy na dzieciach sześcioletnich . 
 
ZałoŜenia Ministerstwa Edukacji Narodowej są takie, by dotrzeć z edukacją przedszkolną do 
najdalszych zakątków – mówiła p. Pankanin. Tendencja jest raczej za powstawaniem takich 
punktów i jednostek, nie zaś odwrotnie. W tej chwili notuje się wyŜ demograficzny, a jeŜeli 
jeszcze do tego obejmie się obowiązkiem szkolnym dzieci pięcioletnie, to na pewno 
przesłanki ku utrzymaniu tych placówek będą – zakończyła. 
 
Pani Bury odparła, Ŝe jej głos nie był wymierzony w zamykanie placówek przedszkolnych. 
Chciała jedynie, by dokonać symulacji urodzeń i przyjrzeć się bliŜej funkcjonowaniu tych 
jednostek.   
 
Radny Stanisław Piłka jako rady pochodzący z terenu na jakim znajdują się wskazane przez  
p. Bury placówki, poczuł się  „wywołany do tablicy”, wiec zabiera głos. Zdaniem radnego 
najgorsze co moŜna zrobić, to ograniczyć dostęp do edukacji przedszkolnej dzieciom 
rozpoczynającym  swój start Ŝyciowy. Dodał teŜ, Ŝe zaangaŜowanie rodziców dzieci 
uczęszczających zarówno do placówki w Runowie jak i Borzyszkowie jest ogromne, a gdyby 
sugerować się wskaźnikami, to trzeba byłoby zamknąć równieŜ szkołę w Zakrzewku. 
Będąc przy głosie zapytał p. Pankanin, kto jest odpowiedzialny za utrzymanie porządku przy 
przedszkolu – pracownik gospodarczy, czy sołtys. 
 
NaleŜy to do pracownika gospodarczego – powiedziała p. Pankanin. 
 
Radna GraŜyna Sowińska pozostając w temacie powiedziała, Ŝe w trakcie opracowywania 
Strategii Rozwoju Oświaty, między innymi, poruszano kwestię tworzenia nowych punktów 
przedszkolnych, czy zatem w związku z tym przeanalizowano jakie są potrzeby w tym 
zakresie. 
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Dyrektor BOOS odparł, Ŝe punkty takie miałyby rację bytu  w Zakrzewku i Pęperzynie. 
Rozpoczęto więc starania o pozyskanie środków zewnętrznych w ramach konkursu na 
utworzenie takich ośrodków we wskazanych wsiach w oparciu o świetlicę w Zakrzewku i 
szkołę bądź świetlicę w Pęperzynie. Obecnie oczekuje się na rozstrzygnięcie konkursu. 
Kontynuując p. Kuczerepa w kilku słowach odniósł się do samego dokumentu Strategii, 
mówiąc, Ŝe taka diagnoza oświaty nakreślająca pewne procesy, działania i bolączki oświaty 
samorządowej  była potrzebna. Przy staraniu się o środki zewnętrzne bardzo waŜne jest 
wskazanie punktu odniesienia i w przypadku oświaty   stanowi go opracowana Strategia. 
Koszt jej opracowania 12 tys. zł netto został podzielony proporcjonalnie na dziewięć 
placówek dla których została ona przygotowana.  Przypomniał przy okazji, Ŝe w roku 
ubiegłym z programu „Wyrównywanie Szans Edukacyjnych” na organizację zajęć 
pozaszkolnych, udało się pozyskać 70 tys. zł, w tym roku w ramach tego konkursu udało się 
pozyskać 139 tys. zł, zatem, nie moŜna powiedzieć, Ŝe  pieniądze które wydano na 
przygotowanie Strategii zostały „wyrzucone w błoto”. 
 
Ad. 8 Informację Burmistrza Więcborka dotycząca planowanych zadań inwestycyjnych na 
2009r. oraz stopnia zaawansowania prac związanych z przygotowaniem dokumentacji na te 
zadania przedstawił Kierownik Referatu UM p. Michał Bąk. 
 
Rozpoczynając wystąpienie p. Bąk powiedział, Ŝe pozycje wskazane w informacji ujęto 
zgodnie z sugestiami osób fizycznych, sołtysów i  załoŜeniami wieloletnich programów 
inwestycyjnych. Są to propozycje , które mogą być zmodyfikowane lub uzupełnione. 
 

Wodociągi: Dział 010, Rozdział 01010, par. 6050 
1. Budowa sieci wodociągowej wraz z przyłączami we wsi Puszcza  i Runowo Kol. gm. 

Więcbork (9,0 km) – koszt  360.000,00 zł. 
2. Budowa sieci wodociągowej wraz z przyłączami we wsi Jeleń i Frydrychowo, gm. 

Więcbork  (20, km) – koszt 800.000,00 zł. 
3. Budowa sieci wodociągowej wraz z przyłączami we wsi Śmiłowo, gm. Więcbork  

(Kasprowicz – 0,8km) – koszt 32.000,00 zł. 
4. Budowa sieci wodociągowej wraz z przyłączami we wsi Suchorączek - Śmiłowo, gm. 

Więcbork  (Lemańczyk , Walkosz – 1,5km) – koszt 60.000,00 zł. 
5. Budowa sieci wodociągowej wraz z przyłączami we wsi Jastrzębiec, gm. Więcbork   

(Bodziński, Grochowski, Lemańczyk, Sieracki – 1,5km) – koszt 60.000,00 zł. 
6. Budowa sieci wodociągowej wraz z przyłączami we wsi Witunia ul. Łąkowa, gm. 

Więcbork  (1,9 km) – koszt 76.000,00 zł 
7. Budowa sieci wodociągowej we wsi Zgniłka – Górowatki, gm. Więcbork (przejście 

pod torami oraz ciekiem wodnym – koszt  35.000,00 zł. 
8. Opracowanie dokumentacji techniczno – budowlanej na budowę sieci wodociągowej   

            na os. Piastowskim (2,0 km) – koszt 10.000,0 zł 
9. Opracowanie dokumentacji tech. – bud. na budowę sieci wodociągowej wraz z 

przyłączami we wsi Zabartowo  (2,0 km - domki letniskowe) – kwota 10.000,00 
zł 

10. Opracowanie dokumentacji tech. – bud. na budowę sieci wodociągowej wraz z 

przyłączami we wsi Katarzyniec  ( 2, 5 km ) – kwota 12.500,00 zł 
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11. Opracowanie dokumentacji tech. – bud. na budowę sieci wodociągowej wraz z 
przyłączami we wsi Śmiłowo (Zieliński, Młodzik, Kornowski, Rospłoch – 5km) 
kwota 25.000,00 zł 

12. Opracowanie dok. – tech. - bud. na budowę sieci wodociągowej we wsi Zakrzewska 
Osada Dwanaście Apostołów, Zakrzewek Wybudowanie gm. Więcbork (20,0 km) – 

koszt  100.000,00 zł 
13. Leasing - Koparka  

RAZEM: 1.580.500,00 zł (brak poz. 13) 
 
UWAGA: WODOCIĄGI FORMA ZWIĘKSZENIA UDZIAŁÓW DLA ZGK  w Więcborku 

 
 
Kanalizacja: Dział 900, Rozdział 90001,  

1. Rozbudowa sieci kanalizacyjnej oraz systemu zaopatrzenia w wodę w miesicie 

Więcbork  par. 6059 – koszt 3.369.333,99 zł. ; par. 6058 – koszt 
1.578.242,89 zł 

2. Budowa kanalizacji sanitarnej wraz z przyłączami, przepompowniami ścieków i 

zasilaniem we wsi Sypniewo, gm. Więcbork par. 6059 – koszt 847. 924, 53 zł; 
par. 6058 – koszt 2.510.575,51 zł. 

3. Budowa kanalizacji sanitarnej wraz z przyłączami, przepompownią ścieków i 

przyłączem energetycznym w ciągu spacerowym w Więcborku – koszt 
241.883,34 zł 

4. Opracowanie dok. techn. – bud. na budowę kanalizacji sanitarnej oraz przepompowni 

ścieków we wsi Runowo Kraj. – koszt 70.000,00 zł. 
5. Opracowanie dok. techn. – bud. na budowę kanalizacji sanitarnej oraz przepompowni 

ścieków na os. Piastowskim w Więcbork  – koszt 20.000,00 zł. 
6. Opracowanie dok. tech.- bud. oraz budowa kanalizacji sanitarnej ul. Złotowska - firma 

„BEMIX” – ul. Ko ściuszki -  koszt. 40.000,00 zł 
RAZEM: 4.589.141,86 zł. 

 

Oświata i wychowanie Dział 801, Rozdział 80110, par. 6050: 
1. Budowa boiska wielofunkcyjnego przy gimnazjum w Więcborku - 

 koszt 267.126,03 zł. 
2. Opracowanie dokumentacji techniczno – budowlanej na salę gimnastyczną wraz z 

łącznikiem przy SP we wsi Sypniewo, gm. Więcbork – koszt 120.000,00 zł 
RAZEM: 387.126,03 zł 

 
Drogi, parkingi, oświetlenie: Dział 600, Rozdział 60016, par. 6050 
 

1.Budowa parkingu przy ul Powstańców Wlkp. w Więcborku  -  koszt 330.000,00 
zł 



 15 

2.Dokumentacja techniczno – budowlana na przyłącze energetyczne wraz z budową 

wiaty przystankowej, zadaszenia – przystanek autobusowy w Więcborku – koszt 
300.000,00 zł. 

3.LPR dla m. Więcbork, budowa parkingu przy ul. Wodnej oraz modernizacja ciągu 
spacerowego – promenady w Więcborku – koszt 21.716,00 zł + 350.000,00 zł + 

150.000,00 zł = 521.716,00 zł 
4.Opracowanie dok. tech. – bud. na budowę chodnika we wsi Borzyszkowo, gm. 

Więcbork – koszt 4.500,00 zł. 
5.Opracowanie dok. tech. – bud. na budowę ścieŜki rowerowej Więcbork - Suchorączek, 

gm. Więcbork – koszt 15.000,00 zł. 
6.Opracowanie dok. tech. - budowlanej oraz budowa drogi tłuczniowej  (1,7 km) na 

odcinku wsi Czarmuń – Puszcza – Koszt 115.000,00 (w tym 68.000,00 zł z 
FOGR), 

7.Opracowanie dok. tech. - budowlanej oraz budowa drogi tłuczniowej  (1,0 km) we wsi 

Pęperzyn – koszt 70.000,00 zł  (w tym 40.000,00 zł FOGR) 
8.Opracowanie dok. tech. - budowlanej oraz budowa drogi tłuczniowej  (1,0 km) na 

odcinku wsi Zakrzewska Osada - Jeleń - koszt  70.000,00 zł  ( w tym 
40.000,00 zł FOGR ) 

9.Opracowanie dokumentacji tech. – budowlanej oraz budowa drogi tłuczniowej (3,4 

km ) na odcinku wsi Zabartowo - Puszcza – koszt 230.000,00 zł. 
(„SCHETYNÓWKA”)  

10. Remont ulicy Dworcowej (od dworca PKP do wiaduktu) w Więcborku– masa 
bitumiczna + geosiatki - koszt 80.000,00 zł. 

11. Remont ulic: Wodnej i Potulickich (starodruk) w Więcborku – koszt 
70.000,00 zł. 

12. Remont ulicy w Wasilewskiej (Łopiennik) w Więcborku – koszt 140.000,00 
zł 

13. Remont chodnika Aleja 600-lecia wraz ze zjazdem do budynku rotacyjnego w (340 

m) – koszt 30.000,00 zł 
14. Remont chodnika ul Powstańców Wlkp. w Więcborku (1,0 km) – koszt 

75.000,00 zł 
15. Remont drogi wjazdowej do przedszkola w Więcborku – koszt 20.000 tys. zł 
16. Budowa chodnika ul. Ogrodowa w Więcborku – koszt 15.000,00zł. 
17. Budowa drogi publicznej wraz z odwodnieniem (cz. Ul. K. Wielkiego i Chrobrego – 

0,8 km ) – koszt 1.500.000,00 zł 
18.  Opracowanie dok. tech. - bud. oraz budowa zajezdni autobusowej we wsi Sypniewo 

wraz z chodnikiem (0,4 km), Gm. Więcbork – koszt 41.700,00 zł 
19. Opracowanie dok. tech. – bud. na budowę drogi publicznej wraz z odwodnieniem na 

os. Piastowskim w Więcborku – koszt 30.000,00 zł 
 

RAZEM: 3.657.916,00 zł  
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Kultura fizyczn i sport: Dział 926, Rozdział 92695, par. 6050: 
1. Remont świetlic wiejskich  (13 szt.) – koszt 380.000,00 zł 
2. Budowa placów zabaw na terenie gm. Więcbork  (6 szt.) – koszt 147.000,00 zł 
3. Budowa 2- ch placów zabaw na terenie miasta Więcbork – koszt 60.000,00 zł 
4. Budowa budynku socjalno – sportowego we wsi Sypniewo, gm. Więcbork – koszt 

150.000,00 zł 
5. Opracowanie dok. tech. – bud. na zagospodarowanie nabrzeŜa jeziora Więcborskiego 

wraz z budową zaplecza rekreacyjno – sanitarnego i niezbędnej infrastruktury oraz 
pomostu  na plaŜy miejskiej  Więcborku – koszt 97.600,00 + 720.000,00 zł = 

817.600,00 zł 
6. Wykonanie dokumentacji projektowej na budowę ścieŜki rowerowej wraz z niezbędną 

infrastrukturą towarzyszącą łączącą Gminę Sępólno Kraj. z Gminą Więcbork – 

koszt 207.400,00 zł 
7. Budowa miasteczka ruchu drogowego w Więcborku – koszt 194. 641,24 zł 
8. Rozbudowa zaplecza sportowego na stadionie miejskim w Więcborku – koszt 

500.000,00 zł 
9. Zagospodarowanie terenu w lasku miejskim w Więcborku – koszt 100.000,00 

zł 
RAZEM: 2.556.641,24 zł 

 
 

 
Gospodarka mieszkaniowa: Dział 700, Rozdział 70005, par. 6050 
 

1. Zmiana sposobu uŜytkowania świetlicy wiejskiej na lokale mieszkalne we wsi 

Pęperzyn – koszt  150.000,00 zł 
RAZEM:  150.000,00 zł 

 
Administracja publiczna: Dział 750, Rozdział 75023, par. 4270 
 

1. Zmiana pokrycia dachu  oraz remont budynku administracyjnego UM w Więcborku – 

koszt 200.00,00 zł 
 
 

Razem: 13.121.325,13 zł 
 
 
Przewodniczący RM otworzył  dyskusje. 
 
Radny Stanisław Schwartz zapytał dlaczego w materiałach przedstawionych przez p. Bąka nie 
umieszczono inwestycji budowy chodnika w Pęperzynie, mimo wcześniejszego zapewnienia 
Burmistrza, Ŝe wykonanie zadanie nie jest zagroŜone. 
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Podtrzymuję zapewnienie, będzie to dopisane – powiedział Burmistrz. 
 
Radny Ireneusz Balcer włączając się do dyskusji zgłosił potrzebę budowy ścieŜki rowerowej 
w kierunku Firmy „GABI – BIS”, aŜ do wjazdu do „Branicza”. Sprawę tą poruszał 
kilkakrotnie, a argumenty przemawiające za wykonaniem zadania to: spora grupa 
pracowników „GABI-BIS” dojeŜdŜająca do pracy rowerem, duŜe natęŜenie ruchu na tym 
odcinku i notowana na nim ilość wypadków, potrąceń oraz kolizji. 
 
Z kolei Radny Tadeusz Mrozinski do przedstawionych propozycji miał  dwie uwagi. Pierwsza 
z nich dotyczyła nie ujęcia w planach budowy kawałka chodnika w Suchorączku /od 
bocianiego gniazda w kierunku sklepu/, mimo iŜ na zebraniu sołeckim obiecano, Ŝe znajdzie 
się to w planach na przyszły rok. Druga, dotyczyła opracowania dokumentacji i budowy 
kanalizacji sanitarnej przy ul. Złotowskiej w takich sposób, by podłączyć do niej 
grawitacyjnie nie tylko mieszczącą się tam Firmę „BEMIX” ale równieŜ okoliczne posesje. 
 
Radny Waldemar Kuszewski pytał, czy opracowanie dokumentacji na budowę ścieŜki 
rowerowej Więcbork – Suchorączek będzie uwzględniał równieŜ  budowę chodnika w tym 
kierunku oraz, co w ramach 100 tys. zł miałoby być wykonane w lasku miejskim. 
 
Burmistrz na pierwszą część pytania odpowiedział twierdząco, odnośnie drugiej wymienił 
następujący zakres prac: wymian pokrycia dachowego, wymiana drzwi wejściowych, 
okiennic. Poza tym  „Bractwo Kurkowe” chce zorganizować tam letnią kręgielnię.  
 
Tu radny Kuszewski dodał, Ŝe istotne jest aby mieć wizję tego jak ma to wyglądać, zatem 
najlepiej byłoby wpierw, podobnie jak w przypadku Promenady, przygotować jakąś 
koncepcję, plan, nakreślający jak miałoby to być zagospodarowane.     
 
Docelowo zróbmy dach, a dopiero potem koncepcję ogólną – powiedział Burmistrz. 
 
 
Radny Roman Mroczkowski pytał, czy przy planowaniu inwestycji budowy placów zabaw 
uwzględniono, z uwagi na bezpieczeństwo dzieci, koszty montaŜu progów spowalniających. 
 
 
Obecny na sesji Starosta Powiatu p. Henryk Pawlina poinformował o woli nieodpłatnego 
przekazania przez Starostwo Powiatowe działki zabudowanej fundamentami nie zakończonej 
budowy, połoŜonej w Sypniewie, która mogłaby być przeznaczona pod zabudowę gminnej 
infrastruktury oświatowej tj. sali gimnastycznej tak bardo potrzebnej tamtejszej społeczności. 
Wskazał, Ŝe na dzisiaj wartość tego co zostało juŜ zrobione – fundamenty, to koszt około 100 
tys. zł. W przypadku  wyraŜenia zgody na powyŜszą propozycję Starostwo deklaruje 
dodatkowo przekazanie dokumentacji budowlanej, która niestety wymaga aktualizacji 
/partycypowanie w kosztach opracowania/, moŜliwość podłączenia się do sieci c.o., by 
uniknąć kosztów budowy nowej kotłowni / 350 tys. zł /. Ponadto Starosta zadeklarował 
podpisanie 10 letniej umowy dzierŜawnej dla Gimnazjum w Sypniewie jak równieŜ   
 
Przewodniczący RM przypomniał, Ŝe z tym o czym mówił przedmówca została zapoznana 
Komisja Rolnictwa…. 
 
Radna GraŜyna Sowińska zwróciła się do p. Bąka pytając, czy 350 tys. zł przeznaczone na 
więcborską Promenadę, to koszty budowy parkingu. 
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320 tys. zł  przeznaczonych jest dla wykonawcy – firmie p. Dryla, reszta, to tzw. koszty 
nieprzewidziane. 
 
Jakie zatem koszty na parking gmina poniosła dotychczas  - zapytała radna Sowińska. 
 
90 tys. zł dla wykonawcy + 100 tys. zł na zakup kostki polbrukowej + opracowanie 
dokumentacji na promenadę. 
 
W tym miejscu radna Sowińska ponownie zabrała głos odnosząc się do wypowiedzi, a 
konkretnie oszczędności, jakie wyliczył Starosta Powiatu p. Henryk Pawlina w przypadku 
przejęcia przez Gminę działki zabudowanej fundamentami. Twierdziła, Ŝe  z jej wyliczeń za 
nic nie wychodzi 1 mln zł oszczędności, które wskazał Starosta w swoim rachunku. 
Zastanawiała się np., czy  te wyliczone 350 tys. zł oszczędności na kotłowni nie zostanie 
pochłonięte przez koszty ogrzewania, które z tego co wie są spore. Ponadto dociekała skąd 
pomysł budowy sali na tym właśnie miejscu, skoro mówi się o połączeniu jej z pewnymi 
pomieszczeniami przy SP w Sypniewie, tak przynajmniej wynika z załoŜeń jakie 
przedstawiono na ostatnim posiedzeniu Komisji Oświaty, Kultury i Sportu. Kończąc 
poprosiła Starostę o urealnienie  swojej wcześniejszej wypowiedzi. 
 
W odpowiedzi p. Pawlina stwierdził, Ŝe mówiąc o fundamentach miał na myśli działkę, która 
jest znacznie większa aniŜeli same fundamenty. Co zaś do budowy samej sali, to inicjatywa 
naleŜy przede wszystkim do Gminy Więcbork, ona jest decydentem. Z kosztami jakie podał 
nie chciał polemizować.  
 
Przysłuchujący się wypowiedzi Przewodniczący RM powiedział, Ŝe bardzo dobrze, iŜ 
Starosta składa zapewnienie o dzierŜawie pomieszczeń gimnazjum na 10 lat, gdyŜ jak 
wiadomo Gmina nie jest w stanie w ciągu 2 lat wybudować jednocześnie i sali gimnastycznej 
i gimnazjum. Sypniewo jest duŜym ośrodkiem, gdzie jest pewna stabilizacja jeŜeli chodzi o 
ilość uczniów i jako jedyna nie posiada swojej sali gimnastycznej. Prosił teŜ aby zapewnienie 
o 10 –letniej dzierŜawie zagwarantować  odpowiednimi zmianami w umowie. 
 
Radny Józef Kosiniak powracając do przedstawionego przez p. Bąka planu inwestycji na 
przyszły rok, miał wątpliwości, czy kwota 20 tys. zł na gminne chodniki będzie 
wystarczająca. Kostka polbrukowa jest droga, a na wykonanie chodników czeka kilka wiosek. 
Wspomniał równieŜ o remoncie drogi do Zakrzewia sugerując odnowienie wcześniej 
wykonanego odcinka przy zastosowaniu lepszej i nowszej technologii, gdyŜ to, co zostało 
wykonane zrobiono „nędznie”. 
 
Radny Stanisław Piłka mówił, iŜ na Komisji Rolnictwa… rozwaŜano propozycje Starostwa 
odnośnie przejęcia fundamentów, o których była mowa wcześniej. Zgodnie stwierdzono, Ŝe 
byłyby tego plusy i  minusy. Jako plus wskazano tu moŜliwość uzyskania działki za darmo, 
ale jednocześnie uznano, Ŝe sala ta powinna być usytuowana bezpośrednio przy szkole. Będąc 
przy głosie i korzystając z obecności Starosty prosił, by w budŜecie Powiatu na przyszły rok 
zagwarantować środki na remont drogi Borzyszkowo-Czarmuń. 
 
Burmistrz Więcborka prosząc o głos podziękował Staroście za propozycję pomocy budowy 
sali w postaci oferowanej działki. Jak zapewnił została ona przedyskutowana w gronie 
radnych, gdzie ostatecznie zadecydowano, Ŝe najlepszym rozwiązaniem, chociaŜby ze 
względu na zdrowie dzieci,  będzie wybudowanie  sali gimnastycznej przy szkole. Niemniej 
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deklarowane 50 % dofinansowania dokumentacji ze strony powiatu  jest jak najbardziej mile 
widziane. 
 
Starosta sprostował, Ŝe dofinansowanie dokumentacji wchodziło w grę tylko w przypadku 
przejęcia od Powiatu fundamentów przy ZCKR. Mówił teŜ o konieczności kreowania dobrej 
atmosfery w szkołach i Ŝyczył powodzenia w realizacji zaplanowanej inwestycji. 
 
 
Ad. 9  Informację dotyczącą prowadzonych prac przygotowawczych w roku 2008 oraz 
przewidywanych efektów na tym odcinku przedstawiła Inspektor ds. Rozwoju i Pozyskiwania 
Środków Unijnych p. Iwona Sikorska. 
 
Po zapoznaniu się z BudŜetem Gminy na rok 2008, Wieloletnim Programem Inwestycyjnym 
na lata 2008 – 2010 oraz dostępnymi dokumentami strategicznymi i planistycznymi Gminy, 
na sesji w dniu 31 stycznia 2008 r. p. Sikorska przedstawiła stan przygotowania inwestycji 
gminnych w aspekcie wnioskowania o środki zewnętrzne oraz szanse jakie stoją przed Gminą 
w okresie programowania 2007 – 2013.  
Pierwszym zadaniem pracowników Referatu ds. Rozwoju i Promocji było zakończenie prac 
nad Strategią rozwoju Gminy Więcbork oraz sporządzenie  21 Planów Odnowy 
Miejscowości, których sporządzenie poprzedzone zostało uczestnictwem w zebraniach 
wiejskich. Strategia została przyjęta uchwała Rady Miejskiej w dniu 28 lutego br., natomiast 
Plany Rozwoju Miejscowości zatwierdzono uchwałami w miesiącu lutym i marcu br. 
Plan Odnowy Miejscowości jest jednym z najwaŜniejszych elementów odnowy wsi, jej 
rozwoju oraz poprawy warunków pracy i Ŝycia mieszkańców. Sporządzenie i uchwalenie 
takiego dokumentu stanowi niezbędny warunek przy aplikowaniu o środki finansowe w 
ramach „Programu Rozwoju Obszarów Wiejskich na lata 2007-2013” działanie „Odnowa i 
rozwój wsi”. 
Do dnia 31 października Referat ds. Rozwoju i Promocji przygotował i złoŜył 8 wniosków do 
róŜnych instytucji finansujących, ich zestawienie zawarte jest w załączniku nr 1 do niniejszej 
informacji. 
W roku 2008 planowane do złoŜenia jest jeszcze 5 wniosków (załącznik nr 2) oraz 
ponowienie wnioskowania na „Zakup i wdroŜenie sytemu Elektronicznego Obiegu 
Dokumentów w Urzędzie Miejskim w Więcborku”. 
W  2009 r. (załącznik nr 3), z posiadanych w dniu dzisiejszym informacji odnośnie 
harmonogramów konkursów, planowane jest złoŜenie 5 wniosków, przy czym ilość ta moŜe 
ulec zmianie na skutek zmian terminów konkursów ogłaszanych przez instytucje finansujące. 
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Wnioski przygotowywane do złoŜenia – rok 2008 
 

 
lp Tytuł wniosku Instytucja do jakiej 

wniosek zostanie 
skierowany 

Program Data złoŜenia Całkowita 
wartość 
projektu  

Wnioskowana 
kwota 
dofinansowania 

UWAGI 

1 Przebudowa i 
remont świetlic 
wiejskich na terenie 
Gminy Więcbork 

Urząd Marszałkowski 
Województwa Kujawsko - 
Pomorskiego 

Program Rozwoju 
Obszarów Wiejskich 
Oś 3: Jakość Ŝycia 
na obszarach 
wiejskich i 
róŜnicowanie 
gospodarki wiejskiej 
Działanie 3. 4 
Odnowa i rozwój wsi 

IV kw. 2008 r. 380.000,00 zł 285.000,00 zł Część inwestycji 
złoŜono do 
pozwolenia na 
budowę w miesiącu 
październiku. 
Pozostałe roboty 
budowlane wymagają 
wyłącznie zgłoszenia. 

2 Budowa placów 
zabaw na terenie 
Gminy Więcbork 

Urząd Marszałkowski 
Województwa Kujawsko - 
Pomorskiego 

Program Rozwoju 
Obszarów Wiejskich 
Oś 3: Jakość Ŝycia 
na obszarach 
wiejskich i 
róŜnicowanie 
gospodarki wiejskiej 
Działanie 3. 4 
Odnowa i rozwój wsi 

IV kw. 2008 r. 147 018,54 zł 110 263,90 zł - 

3 Budowa kanalizacji 
sanitarnej w 
Sypniewie 

Urząd Marszałkowski 
Województwa Kujawsko - 
Pomorskiego 

Program Rozwoju 
Obszarów Wiejskich 
Oś 3: Jakość Ŝycia 
na obszarach 

IV kw. 2008 r. 3 286 970,00 
zł 

2 465 227,50 zł Termin uzyskania 
pozwolenia na 
budowę – listopad 
2008 r. 
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wiejskich i 
róŜnicowanie 
gospodarki wiejskiej 
Działanie 3.3 
Podstawowe usługi 
dla gospodarki i 
ludności wiejskiej 
 

4 Remont dróg 
lokalnych 

Urząd Wojewódzki w 
Bydgoszczy 

Narodowy Program 
Przebudowy Dróg 
Lokalnych 2008 - 
2011 

Do 22 
listopada 
2008 r. 

- - Przewidywane 
dofinansowanie – 50 
% wartości zadania. 
Zatwierdzenie listy 
rankingowej – do 31 
grudnia 2008 r. 

5 Budowa sieci 
radiowej dla potrzeb 
dystrybucji 
Internetu na terenie 
gminy Więcbork. 

Władza WdrąŜająca 
Programy Europejskie 
ul. Wspólna 2/4 
IV piętro, pokój 4117 
00 – 926 Warszawa 
 

PROGRAM 
OPERACYJNY 
INNOWACYJNA 
GOSPODARKA 
2007-2013: Priorytet 
8 – Społeczeństwo 
informacyjne – 
zwiększanie 
innowacyjności 
gospodarki, 
Działanie 8.3. – 
Przeciwdziałanie 
wykluczeniu 
cyfrowemu – 
eInclusion. 
 

29 sierpnia 
2008 r. 

1 501 595,02 
zł 

1 276 355,76 zł Nieznany (tryb ciągły) Projekt polega na 
zapewnieniu dost
Internetu (360 gospodarstw 
domowych) oraz 
serwisowanie urz
tak
niezb
osób zagro
wykluczeniem cyfrowym 
(180 osób) z ter
Więcbork 
uwzgl
konieczno
odpowiednich warunków 
u
docelową.
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Wnioski przygotowywane do złoŜenia w roku 2009. 
 

 
lp Tytuł wniosku Instytucja do jakiej 

wniosek zostanie 
skierowany 

Program Całkowita 
wartość 
projektu  

Wnioskowana kwota 
dofinansowania 

UWAGI 

1. Budowa kanalizacji 
sanitarnej w 
Runowie 

Urząd 
Marszałkowski 
Województwa 
Kujawsko - 
Pomorskiego 

Program Rozwoju 
Obszarów Wiejskich 
Oś 3: Jakość Ŝycia na 
obszarach wiejskich i 
róŜnicowanie 
gospodarki wiejskiej 
Działanie 3.3 
Podstawowe usługi 
dla gospodarki i 
ludności wiejskiej 
 

430 000,00 zł 322 500,00 zł Wykonanie dokumentacji 
budowlanej oraz uzyskanie 
pozwolenia na budowę -  2009 r. 

2 Funkcjonowanie 
lokalnej grupy 
dziłania 

Urząd 
Marszałkowski 
Województwa 
Kujawsko – 
Pomorskiego 
Wydział 
Zarządzania 
Programami 
Rozwoju Obszarów 
Wiejskich 

działanie 4.31 
„Funkcjonowanie 
lokalnej grupy 
działania” w ramach 
Programu Rozwoju 
Obszarów Wiejskich 
2007-2013 
 

- - Dla całego obszaru objętego 
lokalną strategią rozwoju 
przewiduje się dofinansowanie 
funkcjonowania lokalnej grupy 
działania w kwocie 33 zł x liczba 
mieszkańców. 
Termin przyjmowania 
wniosków: od 1 grudnia 2008 r. 
do 16 stycznia 2009 r. 

3 Wybór lokalnej 
grupy działania  
do realizacji 
lokalnej strategii 
rozwoju . 
 

Urząd 
Marszałkowski 
Województwa 
Kujawsko – 
Pomorskiego 
Wydział 
Zarządzania 
Programami 

Wybór lokalnej grupy 
działania (LGD) 
do realizacji lokalnej 
strategii rozwoju 
(LSR) w ramach 
Programu Rozwoju 
Obszarów Wiejskich 
2007-2013 

- - Dla całego obszaru objętego 
lokalną strategią rozwoju 
przewiduje się dofinansowanie 
na realizacje zadań zapisanych 
w lokalnej strategii rozwoju w 
kwocie 148 zł x liczba 
mieszkańców zamieszkujących 
obszar LGD. 
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Rozwoju Obszarów 
Wiejskich 

 Dla Gminy Więcbork oznacza to 
kwotę ok. 2 mln zł. 
Termin przyjmowania 
wniosków: od 1 grudnia 2008 r. 
do 16 stycznia 2009 r. 

4 Rozwój turystyki, 
rekreacji i sportu 
na terenie 
Pojezierza 
Krajeńskiego. 
Podprojekty Gminy 
Więcbork: 
-Zagospodarowanie 
nabrzeŜa jeziora 
Więcborskiego 
- Budowa ścieŜki 
rowerowej wraz z 
niezbędną 
infrastrukturą 
łączącą Gminę 
Sępólno Krajeńskie 
z Gminą Więcbork 

Urząd 
Marszałkowski 
Województwa 
Kujawsko – 
Pomorskiego, 

w ramach Działania 
6.1. Rozwój usług 
turystycznych w 
oparciu o zasoby 
przyrodnicze 
Regionalnego 
Programu 
Operacyjnego 
Województwa 
Kujawsko – 
Pomorskiego 

600 000,00 
Euro 

360 000,00 Euro WNIOSEK  SKŁADANY PRZEZ 
BENEFICJENTA – GMINĘ 
SĘPÓLNO KRAJEŃSKIE 
Termin składania wniosku o 
dofinansowanie– do 31 marca 
2009 r. 
Realizacja w Gminie Więcbork: 
lata 2009 - 2012 

5 Rewitalizacja 
Więcborka 

Urząd 
Marszałkowski 
Województwa 
Kujawsko – 
Pomorskiego, 

Oś priorytetowa 7. 
Wspieranie przemian 
w miastach i w 
obszarach 
wymagających 
odnowy 
Działanie 7.1 
Rewitalizacja 
zdegradowanych 
dzielnic miast w 
ramach Regionalnego 
Programu 
Operacyjnego 
Województwa 

426 751,00 
Euro 

362 739,00 Euro  
 

Zgodnie z harmonogramem 
konkursów zamieszczonym na 
stronie Urzędu 
Marszałkowskiego Województwa 
Kujawsko – Pomorskiego 
konkurs otwarty ogłoszony 
zostanie w listopadzie 2008 r. 



 24 

Kujawsko – 
Pomorskiego 
 

 
 
 
 
 

WNIOSKI ZŁO śONE DO DNIA 31 PAŹDZIERNIKA 2008 R.  
 

 
lp Tytuł wniosku Instytucja do 

jakiej wniosek 
skierowano 

Program Data złoŜenia Wnioskowa
na kwota 
dofinansow
ania 

Całkowita 
wartość 
projektu 

Termin 
rozpatrzenia 

UWAGI 

1 Budowa 
wielofunkcyjneg
o boiska 
sportowego, 
ogólnie 
dostępnego dla 
dzieci i 
młodzieŜy w 
Więcborku 

Departament 
Infrastruktury 
Sportowej 
Ministerstwa 
Sportu i Turystyki 

Konkurs 
Ministerstwa 
Sportu i Turystyki 
pn. „Budowa 
wielofunkcyjnych 
boisk sportowych 
ogólnie 
dostępnych dla 
dzieci i młodzieŜy” 
 

28.04.2008 r. 200 000,00 
zł  

467 
100,00 zł 

Rozpatrzony Nie przyznano 
dofinansowania. 

2 Zakup i 
wdroŜenie 
systemu 
Elektronicznego 
Obiegu 
Dokumentów w 
Urzędzie 
Miejskim w 
Więcborku. 

Ministerstwo 
Spraw 
Wewnętrznych i 
Administracji 
Departament 
informatyzacji 

Wniosek składany 
na podstawie art. 
12 ust. 1 pkt 1 
ustawy z dnia 17 
lutego 2005 r. o 
informatyzacji 
działalności 
podmiotów 
realizujących 
zadania publiczne   
(Dz. U. Nr 64, poz. 

27.03.2008 r. 281 334,44 
zł 

281 
334,44 zł 

Rozpatrzony Nie przyznano 
dofinansowania – 
ponowienie wnioskowania  
- do 30 listopada br. 
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565, z późn. zm.). 
 

3 Ze słabością 
uczymy łamać 
się za młodu – 
wyrównywanie 
szans 
edukacyjnych 
uczniów Gminy 
Więcbork. 
 

Urząd 
Marszałkowski 
Województwa 
Kujawsko – 
Pomorskiego, 
Departament 
Polityki 
Regionalnej 

Program 
Operacyjny Kapitał 
Ludzki, Priorytet  
IX Rozwój 
wykształcenia i 
kompetencji w 
regionach, 
Działanie 9.1 
Wyrównywanie 
szans 
edukacyjnych  i 
zapewnienie 
wysokiej jakości 
usług 
edukacyjnych 
świadczonych w 
systemie oświaty 
9.1.2 
Wyrównywanie 
szans 
edukacyjnych 
uczniów z grup o 
utrudnionym 
dostępie do 
edukacji oraz 
zmniejszanie róŜnic 
w  jakości usług 
edukacyjnych  

09.05.2008 r. 628 525,62 
zł 

628 525,6
2 zł 

Rozpatrzony Odrzucony z powodu nie 
otrzymania wystarczającej 
liczby  punktów w jednym z 
kryteriów merytorycznych – 
Odwołanie – odrzucone 
Wniosek o ponowne 
rozpatrzenie sprawy – 
Ministerstwo Rozwoju 
Regionalnego 

4 Rozbudowa 
sieci 
kanalizacyjnej 
oraz systemu 
zaopatrzenia w 
wodę w mieście 
Więcbork 
 

Urząd 
Marszałkowski 
Województwa 
Kujawsko – 
Pomorskiego,  

Regionalny 
Program 
Operacyjny 
Województwa 
Kujawsko – 
Pomorskiego 
Oś priorytetowa 2 
Zachowanie i 

30.06.2008 r. 1 834 
950,44 zł 

5 752 
320,13 zł 

Styczeń 
2009 r. 

Budowa wodociągu: ul. 
Rybacka, o długości 153,50 
mb 
Budowa kanalizacji:  ul. 
Kościuszki, ul. Złotowska, 
ul. Hallera, o długości 
846,30 mb, 
Budowa kanalizacji: ul. 
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racjonalne 
uŜytkowanie 
środowiska  
Działanie 2.1 
Rozwój 
infrastruktury 
wodno - ściekowej 

Rybacka, ul. Strzelecka, ul. 
Sportowa, o długości 
1191,02 mb 

Budowa kanalizacji: ul. 
Strzelecka – II etap, o 
długości 1978,69 mb, 
Budowa kanalizacji ul. H. 
Sawickiej i ul. Krasickiego, 
o długości 514 mb, 
Budowa kanalizacji: ul. 
Wyzwolenia, o długości 
395 mb, 
Budowa kanalizacji: os. 
Słoneczne i ul. Wyzwolenia, 
o długości 4141,50 mb. 

5 Miasteczko 
Ruchu 
Drogowego w 
Więcborku 

Ministerstwo 
Spraw 
Wewnętrznych i 
Administracji  
Departament 
Bezpieczeństwa 
Publicznego 

Konkurs 
Ministerstwo Spraw 
Wewnętrznych i 
Administracji pn. 
Miasteczko Ruchu 
Drogowego 

29 sierpnia 
2008 r. 

Konkurs 
przewiduje 
przyznanie 
3 nagród o 
wartości 
25, 15 i 10 
tys. zł 

Ok. 150 
000,00 zł 

30 września 
2008 r. 

Nie przyznano 
dofinansowania – Dyplom 
za uczestnictwo. 

6 Kulturalne 
zakamarki – 
rozwijamy 
zainteresowania
, uzdolnienia i 
umiejętności  

Kuratorium 
Oświaty 
Ul. Konarskiego 
1-3 
85-066 Bydgoszcz 

Rządowego 
Programu „Rozwoju 
edukacji na 
obszarach 
wiejskich w latach 
2008-2013" 
priorytet 1, 
działanie 1.9.4 
„Kształcenie 
umiejętności 
społecznych i 
Ŝyciowych, 
kształtowanie 
właściwych relacji 
w kontaktach 
międzyludzkich" 

22 września 
2008 r. 

69 322,00 
zł 

86 457,92 
zł 

Rozpatrzony 
– 
UZYSKANO 
DOFINANS
OWANIE 

Projekt skupia się na 
realizacji dodatkowych 
zajęć pozalekcyjnych - 
warsztaty plastyczne, 
teatralne, muzyczne, 
informatyczne i społeczne, 
wycieczek edukacyjnych – 
do opery, teatru, 
filharmonii i wyjazdów na 
basen. 
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7 Dociekać, 
poznawać, 
kreować – 
inspiracje 
Gminy 
Więcbork. 

Kuratorium 
Oświaty 
Ul. Konarskiego 
1-3 
85-066 Bydgoszcz 

„Aktywizacja 
jednostek 
samorządu 
terytorialnego i 
organizacji 
pozarządowych" w 
ramach Rządowego 
Programu 
Wyrównywania 
Szans 
Edukacyjnych 
Dzieci i MłodzieŜy 
w 2008 r. 

6 października 
2008 r. 

135.251,07 
zł 

193.215,8
1 zł 

Rozpatrzony 
– 
UZYSKANO 
DOFINANS
OWANIE 

Formy realizacji programu 
1) zajęcia rozwijające 
zainteresowania, 
zamiłowania i uzdolnienia; 
2) zajęcia rozwijających 
wiedzę i umiejętności, w 
tym zajęcia o charakterze 
artystycznym i 
kulturowym; 
3) zajęcia sportowe 
pozalekcyjne i pozaszkolne; 
4) zajęcia o charakterze 
edukacyjno-
wspomagającym dla dzieci 
w wieku przedszkolnym; 
5) zajęcia o charakterze 
psychologiczno - 
pedagogicznym wspierające 
rozwój ucznia; 
6) zajęcia dydaktyczno-
wyrównawcze; 
7) zajęcia kształtujące 
postawy przedsiębiorczości 
oraz rozwijające 
kompetencje kluczowe (ze 
szczególnym 
uwzględnieniem technologii 
informacji i 
telekomunikacji, języków 
obcych, nauk 
przyrodniczo-
matematycznych). 
 

8 LGD NASZA 
KRAJNA 

Krajowy Rejestr 
Sadowy XIII 
Wydział KRS 

Program Rozwoju 
Obszarów 
Wiejskich Oś 4 
LIDER 

7 lipca 2008 r. - - - Utworzenie Lokalnej Grupy 
działania ma umoŜliwić 
pozyskanie ok. 2 mln zł dla 
Gminy Więcbork 
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Przewodniczący RM otworzył dyskusję. 
 
Ile pieniędzy udało się pozyskać ogółem – zapytała radna Barbara Bury. 
 
200 tys. zł dla szkół – odparła p. Sikorka 
 
Przewodniczący RM pytał, kiedy ruszy konkurs Odnowy Obszarów Wiejskich. 
 
Pani Sikorska mówiła, Ŝe konkurs ruszy 1.12.2008r. i będzie moŜna w ramach niego 
pozyskać środki między innymi na place zabaw - ogródki jordanowskie, które są tylko na 
zgłoszenie, a kosztorysy są do nich przygotowane. Natomiast w przypadku świetlic złoŜone 
są 3 wnioski na pozwolenie na budowę / do 1grudnia zdąŜymy / na budowę dwóch 
zbiorników bezodpływowych przy świetlicach wiejskich oraz na dach świetlicy w  sołectwie 
Jeleń. 
 
Burmistrz zabierając głos stwierdził, Ŝe obracamy się w takiej, a nie innej rzeczywistości i nie 
pozostaje nam nic innego jak czekać. Przytoczył tu przykład wykonanej przez naszą Gminę 
prawidłowo, zgodnie z wytycznymi dokumentacji, która powróciła z Urzędu 
Marszałkowskiego z zaleceniem naniesienia poprawek. Kontynuując zapewnił, Ŝe na dziś 
Gmina ma zagwarantowane 2x po 360 tys. EURO o resztę środków się staramy, co jednak 
przeciąga się w czasie ze względu na opóźnienia w ogłaszaniu kolejnych konkursów. 
 
Ponownie zabierając głos Przewodniczący RM zapytał p. Sikorską, czy będzie ona próbowała 
dalej poprowadzić sprawę budowy sieci radiowej dla potrzeb Internetu. Podkreślił tu, Ŝe 
stanowisko Rady w tej sprawie jest jednoznaczne tj. „na nie”. 
 
Nie jestem osobą, która łatwo odpuszcza i będę próbowała „wywaŜyć zamknięte drzwi” – 
odpowiedziała p. Sikorska. 
 
W odpowiedzi na powyŜsze radny Stanisław Piłka zaznaczył, Ŝe byłby zdecydowanie za 
budową tejŜe sieci jeŜeli mogliby z niej korzystać wszyscy, nie tylko grupa osób objęta 
pomocą opieki społecznej. Osobiście nie jest zwolennikiem dzielenia mieszkańców na tych 
„którym się naleŜy” i tych „którzy muszą pracować”.    
 
Przysłuchująca się dyskusji radna Sowińska powiedziała, Ŝe zastanawia się czy Komórka 
reprezentowana przez p. Sikorką nie ma innych zadań niŜ „wałkowanie” tematu odrzuconego 
juŜ kilkakrotnie przez Radę. Co więcej, wskazała, Ŝe argumenty uŜyte w celu odrzucenia tego 
pomysłu były na tyle silne, iŜ kolejnym krokiem powinno być wyciągnięcie konsekwencji 
finansowych wobec tej Komórki za marnowanie czasu i funduszy gminnych. 
 
W tym temacie głos zabrał równieŜ radny Waldemar Kuszewski, który na samym wstępie 
zastrzegł, iŜ nie zamierza porównywać dokonań poprzednika p. Sikorskiej – p. Karola 
Zamojskiego do jej osiągnięć na tym odcinku. Uznał jednak, Ŝe podejmując się oceny tego,  
co zostało przedstawione przez p. Sikorską naleŜy „mierzyć jedną miarą”. Przypomniał 
zatem, Ŝe kiedy p. Zamojski odnotował w swoim sprawozdaniu przedstawionym Radzie, iŜ 
pozyskał 230 tys. zł na zajęcia pozalekcyjne w szkołach, Przewodniczący RM zapytał jaki był 
w tym udział jego, a jaki nauczycieli – dziś pytania tego nie usłyszał, choć informacja taka 
była. Kolejną niejasną  sprawą jest 720 tys. EURO – 360 tys. EURO na rewitalizację oraz 360 
tys. EURO na wspólny projekt z Sępólnem dotyczący ścieŜki rowerowej oraz 
zagospodarowanie plaŜy miejskiej. Pierwsze 360 tys., które jak słyszymy, mamy „zaklepane”, 
a o których mówiono juŜ za czasów poprzednika p. Sikorskiej. Komu zatem przypisujemy 
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uzyskanie tych środków. Prosił tu o jasne rozdzielenie pewnych kwestii. Reasumując 
moŜemy powiedzieć, Ŝe wynik pracy Pani Sikorskiej to ok. 200 tys. zł na zajęcia 
pozalekcyjne oraz 360 tys. EURO na plaŜę i ścieŜkę rowerową. 
 
Przewodniczący RM odpowiadając przedmówcy wyjaśnił, Ŝe w czasie kiedy p. Zamojski 
szefował komórce ds. pozyskiwania środków zewnętrznych, środki na rewitalizacje – 360 tys. 
EURO były tylko zabezpieczone – przydzielone. śeby je uzyskać naleŜało opracować 
odpowiednią dokumentację i zrobiła to właśnie p. Sikorska. Ona równieŜ opracowała 
niezbędną dokumentację na pozyskanie środków w ramach Regionalnego Programu 
Operacyjnego na kanalizację i dokumentację na program Odnowy Obszarów Wiejskich. 
Zatem, jeŜeli chodzi o wkład pracy w przygotowanie się do startowania w poszczególnych 
konkursach, to nie moŜna porównywać p. Sikorskiej do poprzednika. Dodał teŜ, Ŝe nie moŜna 
winić Komórki za fakt, iŜ otwarcie poszczególnych konkursów przesuwa się w czasie.  
 
Burmistrz powiedział, Ŝe daleki jest od finansowego karania osób, które są zaangaŜowane w 
to, co robią. Być moŜe rzeczywiście program budowy sieci radiowej dla potrzeb Internetu o 
którym mowa była wcześniej nie jest zbyt dobrą propozycją, ale gdyby go nie przedstawiono, 
mógłby paść zarzut nie wykorzystania  szansy.  JeŜeli zaś chodzi o komfort współpracy z p. 
Sikorską, to jest on duŜo większy aniŜeli z p. Zamojskim. Obecnie praca Komórki opiera się 
na zasadzie systematyczności i pewnych reguł prawidłowości, natomiast poprzednik działał 
bardziej na zasadzie „zrywu”.  
 
Radny Kuszewski zapewnił, Ŝe jego wypowiedź nie miała na celu umniejszania zasług p. 
Sikorskiej  zdaje sobie bowiem sprawę, Ŝe musiała poświęcić sporo czasu i wykazać się 
duŜym zaangaŜowaniem w przygotowywaniu wniosków konkursowych. Potwierdził takŜe, Ŝe 
równieŜ w kuluarach mówi się, Ŝe sposób pracy p. Sikorskiej jest nieporównywalnie lepszy 
od działania p. Zamojskiego. Jedyne co chciał poddać pod rozwagę Radzie to wspomniane 
środki na zajęcia pozalekcyjne oraz środki na rewitalizacje / czy były one zagwarantowane 
juŜ za poprzednika p. Sikorskiej /.  
 
Pierwsze 360 tys. EURO na rewitalizację Więcborka zostało przyznane za kadencji p. 
Zamojskiego, natomiast drugie 360 juŜ za kadencji p. Sikorskiej. Jest, więc „jeden do 
jednego” – odpowiedział Burmistrz. 
 
Nie moŜna zatem powiedzieć, Ŝe to p. Sikorka pozyskała 720 EURO -  mówił radny 
Kuszewski. 
 
Mówimy, Ŝe pozyskała je Komórka nie p. Sikorka – sprostował Burmistrz. 
 
I o to właśnie chodzi – skwitował radny Kuszewski. 
 
Radna GraŜyna Sowińska sprostowała, Ŝe w swojej wcześniejszej wypowiedzi nie chodziło 
jej o zabieranie  pieniędzy. 
 
Na koniec dyskusji p. Sikorska podkreśliła, iŜ do swojego sprawozdania po konsultacjach z 
koordynatorami programu wprowadziła dwa programy dla szkół,  z których pozyskano środki 
na zajęcia pozalekcyjne, tym samymi nie pozwalając na umniejszanie jej udziału w zdobyciu 
tych pieniędzy. 
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Ad. 10 Informację dotyczącą bezrobocia na terenie Gminy Więcbork i podejmowanych 
pracach zmierzających do poprawy na tym odcinku przedstawił zastępca Dyrektora 
Powiatowego Urzędu Pracy w Sępólnie Krajeńskim p. Piotr Bukolt. 
 
 
 
 
Podstawowe informacje obrazujące sytuację panująca na lokalnym rynku pracy 
 
 Jedną z kluczowych danych umoŜliwiających obserwację zmian zachodzących na 
rynku pracy jest liczba osób przebywający w ewidencji bezrobotnych. W Tabeli 1 
zaprezentowane zostały informacje na temat liczby osób zarejestrowanych w poszczególnych 
miesiącach 2007 i 2008 r. 
 
Tabela 1 
 
Liczba osób bezrobotnych zarejestrowanych w poszczególnych miesiącach 2007 i 2008 r. 
 
Rok/mies. sty.  luty marz. kwie. maj czer. lip. sierp. wrzes. paźdz. list. grudz. 

2007 4075 3982 3772 3434 3179 3078 3128 3133 3095 3038 3013 3191 
2008 3328 3287 3157 2973 2821 2838 2899 2876 2719       

 
Wykres 1 
 
Zmiany w liczbie osób bezrobotnych zarejestrowanych w poszczególnych miesiącach 2007 i 
2008 r. 
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 Z prezentowanych danych wynika, Ŝe liczba osób bezrobotnych w Powiecie 
Sępoleńskim w okresie od stycznia do grudnia 2007 r. spadła o 884 osoby (21,7%). W 
bieŜącym roku widoczny jest dalszy spadek liczby osób bezrobotnych. W okresie od stycznia 
do września liczba osób zarejestrowanych zmniejszyła się o 609.  
 W Tabeli 2 zaprezentowane zostały informacje dotyczące liczby osób 
zarejestrowanych na terenie gminy Więcbork. 
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Tabela 2 
 
Liczba osób zarejestrowanych w poszczególnych miesiącach 2007 i 2008 r. na terenie Gminy 
Więcbork 
 

Rok/mies. sty.  luty marz. kwie. maj czer. lip. sierp. wrzes. paźdz. list. grudz. 
Więcbork 

2007 1356 1321 1129 1129 1058 992 990 990 1004 1011 1025 1080 
Więcbork 

2008 1085 1090 1060 992 960 960 935 926 849       
 
Wykres 2 
 
Zmiany w liczbie osób bezrobotnych zarejestrowanych na terenie Gminy Więcbork w 
poszczególnych miesiącach 2007 i 2008 r. 
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 Dane zawarte w Tabeli 2 oraz na powyŜszym wykresie wskazują, Ŝe zmiany w liczbie 
osób bezrobotnych zamieszkujących Gminę Więcbork są zbieŜne z tendencjami 
występującymi w grupie wszystkich osób bezrobotnych. Spadek liczby osób 
zarejestrowanych występuje w okresie rozpoczęcia prac sezonowych (marzec, kwiecień), a 
począwszy od miesiąca września następuje powolny wzrost i tendencja ta utrzymuje się do 
miesiąca lutego lub marca w zaleŜności od warunków pogodowych. 
 Analogicznie jak w przypadku populacji wszystkich osób bezrobotnych na terenie 
Gminy Więcbork obserwować moŜemy spadek liczby osób zarejestrowanych. W okresie od 
stycznia do grudnia 2007 r. liczba bezrobotnych mieszkańców gminy zmniejszyła się o 
20,4 % i był to spadek nieznacznie mniejszy niŜ w przypadku grupy wszystkich osób 
bezrobotnych (21,7 %). W 2008 r. nadal utrzymuje się tendencja spadkowa i w przypadku 
Gminy Więcbork w okresie od stycznia do września grupa osób bezrobotnych zmniejszyła się 
o 21,8 % i ponownie jest to spadek większy niŜ w na obszarze całego powiatu (18,3 %). 
 Poza liczbą osób bezrobotnych kolejnym wskaźnikiem obrazującym zmiany na rynku 
pracy jest stopa bezrobocia, która ukazuje proporcje pomiędzy liczbą osób pracujących i 
bezrobotnych, w grupie osób aktywnych zawodowo. W Tabeli 3 zaprezentowane zostały 
informacje dotyczące poziomu stopy bezrobocia w 2007 i 2008 r. 
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Tabela 3 
 
Stopa bezrobocia na obszarze Powiatu Sępoleńskiego w poszczególnych miesiącach 2007 i 
2008 r. 
 
Rok/miesiąc stycz. lut.  marz. kwie. maj  czerw. lip. sierp. wrzes. paźdz. list. grudz. 

2007 26,1 26,8 26,3 25,2 23,5 22,1 21,5 21,7 21,5 21,2 21 21,8 

2008 22,4 22,1 21,4 20,4 19,6 19,7 20 19,9         
 
Wykres 3 
 
Zmiany w stopie bezrobocia na obszarze Powiatu Sępoleńskiego w  2007 i 2008 r. 
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 Stopa bezrobocia w okresie od stycznia do grudnia 2007 r. uległa zmniejszeniu z 
poziomu 26,1 % do 21,8 %. Tendencja spadkowa utrzymywała się do miesiąca listopada 2007 
r. Wzrost stopy bezrobocia w miesiącu listopadzie spowodowany jest rejestracją osób 
kończących prace sezonowe i udział w programach rynku pracy. Z danych dotyczących liczby 
osób zarejestrowanych na koniec września 2008 wynika, Ŝe spodziewać się moŜna dalszego 
spadku stopy bezrobocia.  
 Spadek liczby osób bezrobotnych i stopy bezrobocia w znacznym stopniu 
spowodowany jest poprawą sytuacji na rynku pracy. Na Wykresie 4 zaprezentowane zostały 
informacje dotyczące liczby zgłoszonych ofert pracy w latach 2007 i 2008. 
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Wykres 4 
 
Oferty pracy zgłoszone w poszczególnych miesiącach 2007 i 2008 r. 
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 Z zaprezentowanego wykresu wynika, Ŝe liczba podjęć pracy w poszczególnych 
miesiącach 2008 r. odbiega od sytuacji, która miała miejsce w 2007 r. Występujące 
rozbieŜności spowodowane są zmianami w liczbie podjęć pracy subsydiowanej będących 
następstwem realizacji programów rynku pracy. Z przebiegu wykresu zaobserwować 
moŜemy, Ŝe nasilenie podjęć pracy następuje w okresie marzec, kwiecień oraz wrzesień, 
październik. 
 W okresie od stycznie do września 2008 r. zgłoszonych zostało 1561 ofert pracy i była 
to liczba mniejsza niŜ w analogicznym okresie 2007 r., gdy zgłoszono 1623 oferty. Dla 
porównania w 2004 r. zgłoszonych zostało 1215 ofert pracy. Zakładać zatem naleŜy, Ŝe po 
okresie znaczącej poprawy na rynku pracy w 2006 i 2007 r. następować będzie powolna 
stabilizacja i nieznaczny wzrost bezrobocia oraz spadek liczby zgłaszanych ofert pracy. 
  
 
 
Działania podejmowane na rzecz aktywizacji osób bezrobotnych  
 
Mimo znacznej poprawy na rynku pracy szanse na zdobycie zatrudnienia w głównej mierze 
zwiększyły się w przypadku osób aktywnych o kwalifikacjach dopasowanych do potrzeb 
pracodawców. Sytuacja w grupach osób bezrobotnych napotykających na szczególne 
trudności w dostępie do zatrudnienia nadal nie uległa znaczącej poprawie. Obecnie na 
dodatkowe bariery w dostępie do zatrudnienia napotykają: bezrobotne kobiety, długotrwale 
bezrobotni, osoby bez kwalifikacji zawodowych, pow. 50 roku Ŝycia, mieszkańcy wsi oraz 
niepełnosprawni. 
Do podstawowych barier ograniczających dostęp do zatrudnienia naleŜy zaliczyć: 

� ograniczoną liczbę miejsc pracy dla kobiet, 
� niedostosowanie kwalifikacji i umiejętności do potrzeb pracodawców, 
� niską motywację i aktywność w poszukiwaniu pracy, 
� ograniczone umiejętności poszukiwania pracy, 
� niską mobilność przestrzenną i zawodową, 



 35 

� rozbieŜności pomiędzy oczekiwaniami a realnymi moŜliwościami uzyskania 
określonej pracy. 

W Tabeli 4 zaprezentowane zostały informacje dotyczące liczby osób bezrobotnych 
zamieszkujących obszar Gminy Więcbork z uwzględnieniem grup ryzyka, wykształcenia i 
wieku. 
 
Tabela 4 
 
Bezrobotni mieszkańcy wsi z uwzględnieniem grup ryzyka, wykształcenia i wieku z 
uwzględnieniem stanu na koniec grudnia 2007 r. 
 

Więcbork 
Wyszczególnienie 

ogółem kobiety 

Udział 
procentowy 

kobiet 

1. Liczba bezrobotnych 1 080 704 65,2 
- z prawem do zasiłku 167 64 38,3 

- osoby w okresie do 12 miesięcy 
  od dnia ukończenia nauki 

28 22 
78,6 

- niepełnosprawni 27 13 48,1 
- do 25 roku Ŝycia 219 131 59,8 
- powyŜej 50 roku Ŝycia 215 115 53,5 
- długotrwale 729 541 74,2 
- bez kwalifikacji zawodowych 334 257 76,9 
2. Bezrobotni wg wykształcenia 
- wyŜsze 30 20 66,7 
- policealne i średnie zawodowe 216 164 75,9 
- średnie ogólnokształcące 82 58 70,7 
- zasadnicze zawodowe 375 209 55,7 
- gimnazjalne i poniŜej 377 253 67,1 
3. Bezrobotni wg wieku 
  18 - 24 219 131 59,8 
  25 - 34 313 234 74,8 
  35 - 44 199 137 68,8 
  45 - 54 267 166 62,2 
  55 - 59 73 36 49,3 
  60 - 64 9 0 0,0 

 
 Na koniec grudnia 2007 r. liczba mieszkańców Więcborka liczyła 13 259 osób. Liczba 
kobiet wynosiła 6651 i stanowiły one 50,2 %. Odnosząc te dane do liczby osób bezrobotnych 
naleŜy podkreślić, Ŝe kobiety napotykają na znacznie większe trudności w dostępie do 
zatrudnienia, a ich udział w grupie bezrobotnych wyniósł na koniec grudnia 2007 r. 65,2%. 
 Mając na uwadze grupy ryzyka najliczniej reprezentowana jest populacja osób 
długotrwale bezrobotnych, które stanowiły 67,5 % i w przewaŜające części były to kobiety 
(74,2 %). Pod względem wykształcenia najliczniejsze były grupy osób z wykształceniem 
gimnazjalnym i poniŜej oraz z zasadniczym zawodowym. NaleŜy podkreślić, Ŝe kobiety 
posiadają relatywnie wyŜsze kwalifikacje niŜ męŜczyźni, a dotyczy to w szczególności 
wykształcenia średniego ogólnego i średniego zawodowego. 
Najliczniejsza kategorią wiekową były osoby w wieku od 25 do 34 lat i najczęściej były to 
kobiety (74,8 %). Drugą pod względem liczebności jest grupa osób w wieku pow. 45 lat, a są 
to osoby w wieku niemoblilnym, które szczególnie naraŜone są na długotrwałe pozostawanie 
bez pracy i jego negatywne skutki. 
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 Większość barier na które napotykają osoby bezrobotne moŜe być ograniczana lub 
eliminowana poprzez realizację programów rynku pracy. Kompleksowe wsparcie w postaci 
usług pośrednictwa pracy i poradnictwa zawodowego oraz instrumentów rynku pracy stwarza 
moŜliwość zindywidualizowania pomocy i dopasowanie jej do potrzeb poszczególnych osób 
bezrobotnych. WydłuŜenie okresu wsparcia oraz jego indywidualizacja ma kluczowe 
znaczenie dla zwiększania skuteczności podejmowanych działań. 
W Tabeli 5 zaprezentowane zostały informacje dotyczące wydatków poniesionych na 
realizacje aktywnych form w 2007 r. i wysokości środków zaangaŜowanych do 30.09.2008 r. 
z uwzględnieniem osób skierowanych i finansowanych. 
 
Tabela 5 
 
Programy rynku pracy realizowane w 2007 i 2008 r. z uwzględnieniem liczby 
aktywizowanych osób 

L.p. Forma aktywizacji FP 2007 

Osoby 
skierowane 

i 
finansowane 

w 2007 

Plan FP 2008 
na dzień 

30.09.2008r. 

Osoby 
skierowane i 

finansowane w 
2008 na dzień 
30.09.2008r. 

1 Szkolenia 195 181,39 130 304 500,00 139 

2 Prace interwencyjne 421 076,47 228 344 892,00 148 

3 Roboty publiczne 1 339 528,31 400 1 597 768,00 301 
4 StaŜe 1 034 647,99 425 1 014 073,60 285 

5 
Stypendia dla 
kontynuujących naukę 11 697,50 7 8 000,00 1 

6 

Przyznanie bezrobotnemu 
środków na podjęcie 
działalności gospodarczej                                1 017 909,03 92 849 000,00 60 

7 

Refundacja kosztów 
wyposaŜenia i doposaŜenia 
stanowiska pracy                    206 629,00 21 90 000,00 13 

8 Przygotowanie zawodowe 1 013 865,70 431 1 282 466,40 321 

9 
Prace społecznie 
uŜyteczne 79 945,74 145 125 000,00 129 

10 
Zwrot kosztów dojazdu i 
zakwaterowania 147 418,87 508 160 000,00 398 

Razem 5 467 900,00 2 387 5 775 700,00 1 795 
Planowany poziom wydatków Funduszu Pracy według stanu na dzień 30.09.2008 r. osiągnął 
poziom 5 775 700 zł. i jest to kwota wyŜsza o 5,3 % w porównaniu do wydatków 
poniesionych w 2007 r. (5 467 900 zł). Zwiększające się corocznie nakłady finansowe na 
realizacje programów rynku pracy umoŜliwiają wydłuŜenie okresu wsparcie jak i udzielenie 
kompleksowej pomocy osobom bezrobotnym. Największe nakłady finansowe poniesione 
zostały na organizację robót publicznych, staŜy, wypłatę jednorazowych środków na 
rozpoczęcie działalności gospodarczej oraz przygotowanie zawodowe w miejscu pracy. 
Roboty publiczne staŜ i przygotowanie zawodowe są zarazem formami z których skorzystała 
największa liczba osób bezrobotnych. W 2007 r. zaktywizowanych zostało 2 387 osób 
bezrobotnych a w 2008 r. do dnia 30.09.2008 r. 1 795 bezrobotnych. 
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 Informacje dotyczące wydatków i liczby osób objętych pomocą nie odzwierciedlają w 
pełni kierunków podejmowanych działań. PoniŜej w skróconej formie przedstawione zostały 
programy rynku pracy realizowane w 2008 r.: 

 
1. „ Aktywno ść krokiem do podjęcia pracy” 
 

Projekt realizowany jest w ramach Poddziałania 6.1.3 Poprawa zdolności do 
zatrudnienia oraz podnoszenie poziomu aktywności zawodowej osób bezrobotnych Programu 
Operacyjnego Kapitał Ludzki. Projekt współfinansowany jest ze środków Europejskiego 
Funduszu Społecznego. 

Projekt skierowany jest do osób zarejestrowanych w Powiatowym Urzędzie Pracy w 
Sępólnie Kraj. jako bezrobotne, w tym w szczególności do osób wymienionych w art. 49 
ustawy z dnia 20 kwietnia 2004 r. o promocji zatrudnienia i instytucjach rynku pracy (Dz. U. 
Nr 99, poz. 1001, z późn. zm.) tj.: 

 
� bezrobotnych do 25 roku Ŝycia, 
� bezrobotnych długotrwale, 
� bezrobotnych powyŜej 50 roku, 
� bezrobotnych osób niepełnosprawnych, 

Poza w/w grupami osób bezrobotnych wsparciem w ramach projektu objęte zostaną w 
szczególności: 

� bezrobotne kobiety,   
� bezrobotni zamieszkujący tereny wiejskie. 

 
Okres realizacji projektu: 01.02.2008 r. – 31.12.2008 r. 
Całkowita wartość projektu – 1 890 499,10 zł. 
Liczba osób objęta wsparciem – 305 osób. 
 
2. Praca i środowisko 2008 
 

Celem projektu jest wykonanie przez osoby znajdujące się w szczególnej sytuacji na 
rynku pracy zadań z zakresu konserwacji, remontu na rzekach oraz urządzeniach melioracji 
podstawowej i szczegółowej w Powiecie Sępoleńskim. Ponadto zaplanowane działania 
przyczynią się do polepszenia warunków w zakresie ochrony środowiska poprzez: 
zagospodarowanie zaniedbanych terenów leśno-rekreacyjnych, szlaków turystycznych oraz 
sprzątanie terenów wokół jezior. Kolejnym celem projektu jest reintegracja zawodowa i 
społeczna osób długotrwale bezrobotnych oraz powyŜej 50 roku Ŝycia, które napotykają na 
dodatkowe bariery w dostępie do zatrudnienia.  
 
Okres realizacji projektu: 01.04.2008 r. – 31.12.2008 r. 
Całkowita wartość projektu – 489 000,00 zł. 
Liczba osób objęta wsparciem – 63 osoby. 
 
Tabela 6 
 
Zadania realizowane w ramach programu „Praca i Środowisko 2008” na terenie Gminy 
Więcbork 
 

Podmiot Okres od do Osoby Limit 
Gminna Spółka 
Wodna Więcbork 

05.05.2008-
04.11.2008 7 63 500,00 
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Urząd Miejski 
Więcbork 

07.04.2008-
06.10.2008 8 64 242,71 

Razem   15 127 742,71 
 
Tabela 7 
 
Umowy zawarte w Gminną Spółką Wodną w Więcborku dotyczące realizacji zadań z zakresu 
melioracji 
 

Nr umowy Okres od do Osoby Limit 

41/08 
05.05.2008-
04.11.2008 1 7 854,49 

42/08 
05.05.2008-
04.11.2008 7 63 500,00 

88/08 
22.09.2008-
31.12.2008 4 19 950,08 

Razem   12 91 304,57 
 
 
3. „Rozwój Gminy Więcbork” 
 

Projekt realizowany jest w ramach działań wspierających przygotowanie lub realizację 
projektów w ramach Regionalnego Programu Operacyjnego Województwa Kujawsko-
Pomorskiego (RPO).   

Celem projektu jest aktywizacja zawodowa osób znajdujących się w szczególnej 
sytuacji na rynku pracy, które dzięki pomocy przy przygotowaniu i realizacji projektów w 
ramach Regionalnego Programu Operacyjnego Województwa Kujawsko – Pomorskiego, 
przyczynią się do rozwoju Gminy Więcbork. 

 

Okres realizacji projektu: 01.07.2008 r. – 31.12.2008 r. 
Całkowita wartość projektu – 55 000,00 zł. 
Liczba osób objęta wsparciem – 7 osób. 
 
4. „Aktywizacja zawodowa osób bezrobotnych w oparciu o kulturowe, przyrodnicze i 
geograficzne zasoby Powiatu Sępoleńskiego” 
 
 Celem projektu jest aktywizacja zawodowa osób bezrobotnych z terenu powiatu 
sępoleńskiego, w tym w szczególności osób zamieszkujących tereny wiejskie, poprzez 
stworzenie miejsc pracy w oparciu o kulturowe, przyrodnicze i geograficzne zasoby regionu. 
Zaplanowane w projekcie przedsięwzięcia przyczynią się takŜe do umocnienia toŜsamości 
lokalnej, kultywowania tradycji lokalnych oraz do turystycznego i gospodarczego oŜywienia 
powiatu. 
 
Okres realizacji projektu: 01.06.2008 r. – 30.11.2008 r. 
Całkowita wartość projektu – 146 400,00 zł. 
Liczba osób objęta wsparciem – 34 osoby. 
 
5. „MoŜemy Ci pomóc” 
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Celem programu jest zwiększenie aktywności i mobilności osób bezrobotnych 
zamieszkujących obszary wiejskie oraz miasta do 25 tys. mieszkańców i pełniejsze 
wykorzystanie powstających miejsc pracy. 
 
Okres realizacji projektu: 01.07.2008 r.- 31.12.2008 r. 
Całkowita wartość projektu – 440 000,00 zł. 
Liczba osób objęta wsparciem – 87 osób. 
 
6. „Program 40/50 PLUS” 
 
Celem programu jest zwiększenie aktywności w poszukiwaniu pracy oraz zdolności w 
zakresie uzyskiwania zatrudnienia przez osoby bezrobotne w wieku powyŜej 45 lat.  
 
Okres realizacji projektu: 01.08.2008 r. - 31.12.2008 r. 
Całkowita wartość projektu – 174 000,00 zł. 
Liczba osób objęta wsparciem – 33 osoby. 
 
 
 W Tabeli 8 zaprezentowane zostały informacje dotyczące liczby bezrobotnych 
mieszkańców Więcborka, którzy zostali objęci programami rynku pracy w 2008 r. 
 
Tabela 8  
 
Informacja na temat liczby mieszkańców Gminy Więcbork objętych programami rynku pracy 
w 2008 r. 
 

L.p. Forma aktywizacji 

Osoby skierowane w 
2007 r. i 

finansowane w roku 
2008 

Osoby skierowane 
w okresie 

01.01.2008 -
30.09.2008 

Razem 

1. Szkolenia 3 32 35 

2. Prace interwencyjne 21 17 38 
3. Roboty publiczne 31 59 90 
4. StaŜe 23 48 71 

5. 

Przyznanie bezrobotnemu 
środków na podjęcie 
działalności gospodarczej                                0 24 24 

6. 

Refundacja kosztów 
wyposaŜenia i doposaŜenia 
stanowiska pracy                     0 1 1 

7. Przygotowanie zawodowe 19 63 82 

8. Prace społecznie uŜyteczne 0 43 43 

Razem 97 287 384 
 
 
   
Przewodniczący RM otworzył dyskusję. 
 
 



 40 

Jako pierwszy głos w dyskusji zabrał radny Ireneusz Balcer, który zapytał przedstawiciela 
PUP, czy nie ma on wraŜenia, Ŝe Urząd Pracy jest „ochronką” dla tych którzy nie chcą 
pracować. Jako przykład podał swój zakład pracy w którym brakuje rąk do pracy /szwaczek, 
tapicerów /. PUP wydaje mnóstwo pieniędzy na przekwalifikowanie bezrobotnych, a potem 
okazuje się, Ŝe pracę podejmują dwie, trzy osoby z grupy przeszkolonych. 
 
Pan Bukolt nie negował słów przedmówcy, są bowiem tacy którzy rejestrują się w PUP tylko 
po to , by mieć prawo do świadczeń zdrowotnych. Aby tą sytuację zmienić naleŜałoby 
wpierw zmienić przepisy o zarówno o opiece społecznej jak i bezrobociu. 
 
Przewodniczący RM stwierdził, Ŝe osobiście nie zna wewnętrznej struktury pracy PUP więc 
pyta, czy jest to tylko instytucja do rejestracji bezrobotnych , czy uzdrawiania sytuacji w tej 
materii. 
 
Dane statystyczne są tu niezbędne i są nieodłącznym elementem pracy Urzędu – odparł p. 
Bukolt. Jednak główne działania Urzędu skierowane są na wdraŜanie programów 
aktywizujących osoby bezrobotne. Pośrednicy pracy próbują dotrzeć do wszystkich 
pracodawców i nawiązywać współpracę w zakresie szkolenia potencjalnych pracowników. 
Jednak ostateczne wyniki takich szkoleń są trudne do przewidzenia. Głównym czynnikiem 
utrudniającym podjęcie pracy przez osoby pozostające bez pracy jest czynnik psychologiczny 
tj. ich oczekiwania względem pracy przerastają rzeczywistość. Pokutuje tu często stereotyp 
ogromnych zarobków jakie moŜna uzyskać za granicą. 
 
Radny Stanisław Piłka zauwaŜył, Ŝe PUP finansując kursy winien w szczególności rozliczać 
osoby z nich korzystające i zobligować je do podjęcia pracy. 
 
Nie ma czegoś takiego jak przymus pracy – skomentował p. Bukolt. 
 
Na koniec dyskusji Przewodniczący RM zapytał o ilość osób zatrudnionych w Urzędzie 
Pracy. 
 
38 osób – odpowiedział p. Bukolt. 
 
Ad. 11 Projekt uchwały w sprawie zmian w budŜecie Gminy Więcbork na 2008r. w 
zastępstwie Skarbnika Gminy omówił inspektor UM p. Jacek Masztakowski. 
 
BudŜet został zmieniony poprzez zwiększenie planu dochodów i planu wydatków o kwotę 
313.717,00 zł. Deficyt wyniesie 3.698.710 zł. 
 
Dochody zwiększono w dziale 758 rozdział 75814 o 900,00 zł z uwagi na otrzymane 
darowizny od Nadleśnictwa Runowo, Firmy BEMIX i Firmy p. Ciepłucha na finansowanie 
wydatków związanych z promocją Gminy Więcbork. W dziale 852 rozdział 85212 
zwiększono dochody o kwotę 171.230,00 zł na realizację świadczeń rodzinnych i 
alimentacyjnych, natomiast w rozdziale 85214 zwiększono dochodu o kwotę 18.500,00 zł z 
przeznaczeniem na zasiłki i pomoc w naturze oraz składki emerytalno – rentowe. W rozdziale 
85219 zwiększono dochody o 5.714 ,00 zł z przeznaczeniem na wypłatę dodatków w kwocie 
250,00 zł na pracownika socjalnego. W dziale 854 rozdział 85415 zwiększono dochody o 
dotację z Urzędu Wojewódzkiego na kwotę 135.251,00 zł z przeznaczeniem na pomoc 
materialną o charakterze  edukacyjnym. 
 
Wydatki 
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Dochody o których mowa mają swoje odzwierciedlenie w planie wydatków. Ponadto w 
Dziale 600 rozdziale 60014 zwiększono wydatki o 6.000,00 zł  na remont drogi w Zakrzewku 
/ porozumienie z Powiatem Sępoleńskim, Powiat daje materiał, Gmina Więcbork robociznę /. 
W tym samym dziale w rozdziale 60016 zwiększono wydatki o 5.700,00 zł z przeznaczeniem 
na dwie inwestycje – modernizacje drogi w Pęperzynie i opracowanie dokumentacji 
techniczno-budowlanej na chodnik w Zakrzewku. W dziale 750 rozdział 75095 – pozostała 
działalność, zwiększono wydatki  o kwotę 1.434,00 zł  poniewaŜ o tyle wzrosły wydatki 
sołectw w stosunku do planu. W dziale 750 rozdział 75075 zwiększono wydatki o kwotę 
3.375,00 zł, co stanowi dotację dla Powiatu w ramach porozumienia zawartego między 
Gminą Więcbork, a Powiatem Sępoleńskim na opracowanie Strategii dla Lokalnej Grupy 
Działania. W dziale 801 – Oświata i wychowanie w rozdziale 80101 – Szkoły podstawowe 
zwiększono wydatki o kwotę 7.300,00 zł z uwagi na dodatkowe koszty związane z wymianą 
pieca centralnego ogrzewania. Ponadto w tym dziale w rozdziale 80110 – Gimnazja 
zwiększono wydatki o kwoty: 60.000,00 –modernizacja Sali gimnastycznej w Gimnazjum w 
Więcborku oraz budowa ogrodzenia wokół szkoły – 53.000,00 zł i utwardzenie placu przy 
szkole – 47.000,00 zł. W dziale 851 w rozdziale 85154 dokonano zmian na kwotę 5.000,00 zł 
z uwagi na realizację ponadpodstawowych programów profilaktycznych w szkołach. 
W dziale 926 rozdział 92695 zwiększono wydatki o kwotę 3.700,00 zł z przeznaczeniem na 
zakup trawy na boisko w Zabartowie oraz wykup licencji sędziowskich dla osób 
prowadzących zawody strzeleckie organizowane przez Urząd Miejski. 
 
Opinia Komisji BudŜetu i Finansów – pozytywna. 
 
Przewodniczący RM otworzył dyskusję. 
 
Radny Waldemar Kuszewski pytał ile wynosi koszt wykonania studium wykonalności na 
kanalizację. 
 
Pan Bąk odparł, Ŝe o ile pamięta wartość netto wynosiła 17 tys. zł plus. 
 
Z czego zatem wynika kwota 8 tys. zł VAT. Z rachunku wynika, Ŝe przy takim VAT – cie 
wartość zadania netto musiałaby wynieść ponad 36 tys. zł. – mówił radny Kuszewski. 
 
Do powyŜszego nie potrafił jednoznacznie ustosunkować się Kierownik Referatu UM  
p. Michał Bąk. 
 
Z kolei radna Barbara Bury pytała dlaczego koszty certyfikatów sędziowskich, o których 
mówił p. Masztakowski, finansuje Gmina. 
Burmistrz odparł, Ŝe aby nasza liga strzelecka działała profesjonalnie sędziowie muszą 
posiadać niezbędne certyfikaty. 
 
Ja teŜ posiadam taki certyfikat i płaciłam z własnej kieszeni poniewaŜ w momencie 
sędziowania mam za to zapłacone – stwierdziła radna Bury. 
 
Akurat u nas zawody takie odbywają się bez dodatkowych kosztów – powiedział Burmistrz. 
 
Przewodniczący zamknął dyskusję. 
 
Po tej wymianie zdań przystąpiono do głosowania 
 

Za przyjęciem uchwały głosowało - 14 radnych 
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Wstrzymała się od głosu  - 1 radna 
 
 
Ad. 12 Projekt uchwały w sprawie wysokości ekwiwalentu pienięŜnego dla członka 
Ochotniczej StraŜy PoŜarnej przedstawiła inspektor UM p. Teresa Dropinska. 
 
Zgodnie z art. 28 ustawy z dnia 24 sierpnia 1991 roku o ochronie przeciwpoŜarowej 
członkowi ochotniczej straŜy poŜarnej, który uczestniczył w działaniu  ratowniczym lub 
szkoleniu poŜarniczym organizowanym przez Państwową StraŜ PoŜarną lub gminę 
przysługuje ekwiwalent pienięŜny, a jego wysokość ustala Rada Miejska w drodze uchwały. 
Wysokość ekwiwalent nie moŜe przekraczać 1/175 przeciętnego wynagrodzenia ogłoszonego 
przez Prezesa Głównego Urzędu Statystycznego w Dz.Urz.RP „Monitor Polski” przed dniem 
ustalenia ekwiwalentu za kaŜdą godzinę udziału w działaniu ratowniczym lub szkoleniu 
poŜarniczym. Przeciętne wynagrodzenie ogłoszone przez Prezesa GUS za II kwartał 2008 
roku wynosi 2.951,36 zł. Maksymalna wysokość ekwiwalentu tj. 1/175 podanej kwoty, w tym 
przypadku wynosiłaby 16,86 zł za kaŜdą godzinę udziału straŜaka w akcji ratowniczej bądź 
szkoleniu poŜarniczym. Ekwiwalent wypłacany jest z budŜetu Gminy. Obecnie członkowie 
Ochotniczych StraŜy PoŜarnych z terenu Gminy Więcbork do róŜnego typu zdarzeń 
wyjeŜdŜają jako ochotnicy nie pobierając z tego tytułu Ŝadnego wynagrodzenia. 
Zaproponowana wysokość ekwiwalentu została skonsultowana z Prezydium Zarządu M/G 
Związku OSP RP w Więcborku. Dodała równieŜ, Ŝe Rada Miejska moŜe ustalić niŜszą bądź 
maksymalną stawkę.  Z rozmów  z samymi zainteresowanymi wynikało, Ŝe optują oni za 
połową maksymalnej kwoty ekwiwalentu / 1/175 / - 16,86 zł tj. stawką 8,00 za udział w akcji 
poŜarniczej,  a za szkolenia 4,00 zł. Omawiając ten temat na Komisjach proponowano jednak 
zrównanie stawek tj. 8 zł zarówno za udział w zdarzeniu jak i szkoleniu.  Wspomniała teŜ, Ŝe 
wszyscy straŜacy uczestniczący w zdarzeniach są ubezpieczeni zarówno imiennie jak i 
grupowo. 
 
Po przybliŜeniu tematu Przewodniczący RM poprosił o przedstawienie opinii Komisji w tej 
sprawie. 
 
Obydwie Komisje tj. Rolnictwa… oraz BudŜetu i Finansów opiniujące projekt uchwały 
przychyliły się do stawki 8 zł za udział w zdarzeniu jak i szkoleniu. 
 
Projekt nie wywołał dyskusji, zatem przystąpiono do głosowania. 
 

Uchwałę podjęto jednomyślnie 
 
Ad. 13 Projekt uchwały w sprawie uchwalenia „Programu współpracy Gminy Więcbork z 
organizacjami pozarządowymi oraz podmiotami prowadzącymi działalność poŜytku 
publicznego na 2009 rok” omówiła inspektor UM p. Magdalena Starzecka. 
 
 
Na samym wstępie p. inspektor wskazała, iŜ Program ustalany jest corocznie i ma na celu 
określenie warunków i zasad współpracy organizacji prowadzącymi działalność poŜytku 
publicznego z organem publicznym – Gminą Więcbork. Powstał on w oparciu o przepisy 
ustawy o samorządzie gminnym i ustawie o działalności poŜytku publicznego i wolontariacie. 
Dodała teŜ, Ŝe w dniu 9 października odbyło się spotkanie z przedstawicielami organizacji 
działających na terenie gminy w celu wysłuchania ich propozycji odnośnie zadań 
priorytetowych, względnie zmian jakie powinny być poczynione w Programie. Generalnie  
jego zapisy nie zmieniły się. Jedyną zmianą jest dopisanie w postanowieniach końcowych 
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projektu uchwały sformułowania „oraz podmioty prowadzące działalność poŜytku 
publicznego”. JeŜeli chodzi zaś o samo przyznanie dofinansowania, to poprzedzone zostanie 
ono konkursem ofert. Po nim Komisja dokona weryfikacji celem przyznania środków.  
 
 
Opinia Komisji Oświaty Kultury i Sportu – pozytywna. 
Dyskusji nie podjęto, zatem przystąpiono do głosowania. 
 

Na sali 14 radnych. 
 

Uchwałę podjęto jednomyślnie 
 
 
Ad. 14 -18 Projekty uchwał w sprawie gospodarowania mieniem Gminy przedstawił 
Kierownik Referatu UM p. Michał Bąk. 
 
a) w sprawie sprzedaŜy w trybie przetargu ustnego nieograniczonego nieruchomości 
połoŜonej w Pęperzynie. 

 
Z wnioskiem o wykup nieruchomości wystąpił p. Albin Kwiatkowski.  
 
Opinia Komisji Rolnictwa… pozytywna. 
 
Przewodniczący RM otworzył dyskusję. 
 
Radna GraŜyna Sowińska domyślając się, ze działka ma być przeznaczona pod działalność 
gospodarczą pytała, czy nie będzie to sprzeczne z uwagi bliskość cmentarza. 
 
Pan Bąk odparł, Ŝe nie gdyŜ juŜ wcześniej ten teren był wykorzystany na bazę SKR, miejsce 
skupu ziemniaków. 
 
Przewodniczący RM zamknął dyskusję 
. 
 

Uchwałę podjęto jednomyślnie 
 
b) w sprawie sprzedaŜy i pierwszeństwa w nabyciu lokalu mieszkalnego w miejscowości 

Jeleń. 
 
Z wnioskiem o wykup wystąpiła p. Bibianna Miłosz, a zgodnie z uchwałą RM pierwszeństwo 
w nabyciu ma główny najemca. 
 
Dyskusji w tym temacie nie podjęto, więc przystąpiono do głosowania. 

 
Uchwałę podjęto jednomyślnie 

 
c) w sprawie sprzedaŜy i pierwszeństwa w nabyciu lokalu mieszkalnego przy ul. Gen J. 

Hallera 24. 
 
Z wnioskiem o wykup lokalu wystąpił p. Bogdan Frankowski – główny najemca. 
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RównieŜ w tym temacie nie podjęto dyskusji, więc przystąpiono do głosowania. 
 

Uchwałę podjęto jednomyślnie 
 

d) w sprawie sprzedaŜy w drodze bezprzetargowej nieruchomości połoŜonych w  
Więcborku 
SprzedaŜ dotyczy dwóch działek om powierzchni 0,0109 ha i 0,0016 ha. Przedmiotowe 
nieruchomości stanowią drogę wewnętrzną i zostaną sprzedane celem polepszenia warunków 
juŜ posiadanej nieruchomości. Z wnioskiem wystąpiły p. Anita Sobaszek i p. Hanna Smoleń – 
Krzysztofek.  
 
Opinia Komisji Rolnictwa…pozytywna. 
 
Pytań nie zgłoszono, więc Przewodniczący RM poprosił o przegłosowanie uchwały. 
 

Za przyjęciem uchwały głosowało - 12 radnych 
Wstrzymało się od głosu  - 3 radnych 

 
 
e) w sprawie uchwalenia wieloletniego programu gospodarowania mieszkaniowym 
zasobem Gminy Więcbork na lata 2008 – 2012. 

 
Ustawa z dnia 21 czerwca 2001 roku o ochronie praw lokatorów, mieszkaniowym zasobie 
gminy i zmianie Kodeksu cywilnego – art. 21 ust.1 nakłada  na Radę Miejską obowiązek 
uchwalenia Wieloletniego programu gospodarowania mieszkaniowym zasobem gminy 
opracowanego na co najmniej 5 kolejnych lat. Program ten ma posłuŜyć za podstawę do 
optymalnego planowania, realizacji i modernizacji zasobu komunalnego gminy. Ma być 
pomocny do tworzenia załoŜeń niezbędnych do zwiększenia efektywności gospodarowania 
nieruchomościami oraz przy rozstrzyganiu o kierunku prowadzenia polityki sprzedaŜy 
zasobów komunalnych, przy ustalaniu wysokości środków budŜetowych potrzebnych do 
realizacji załoŜonych celów i uchwalania zasad polityki czynszowej. 
 
 
Opinia Komisji Rolnictwa…- pozytywna. 
 
Przewodniczący RM otworzył dyskusję. 
 
Radny Waldemar Kuszewski zgłosił pytania odnośnie zapisów dotyczących czynników 
obniŜających stawkę bazową czynszu tj.: 
• obniŜki 4% za brak w mieszkaniu wyposaŜenia w instalację SAT lub AZART, 
• „mieszkanie usytuowane w budynku o znacznym zuŜyciu elementów konstrukcyjnych, , o 

bardzo niskim współczynniku przewodności ciepła, zuŜytych elementach zewnętrznych”,  
Według niego w pierwszym przypadku obniŜenie stawki bazowej o 4% jest absurdalne i 
zgłosił wniosek o wykreślenie zapisu.  
Radny Tadeusz Mroziński zwrócił się z pytaniem do Radcy Prawnego UM, czy zapis o 
którym mowa moŜna wykreślić. 
 
Radca odpowiedział, ze nie jest to wymóg ustawowy i moŜna to wykreślić. 
 
Przystąpiono, zatem do przegłosowania wniosku zgłoszonego przez radnego Kuszewskiego 
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Na sali 14 radnych 
 

Za przyjęciem wniosku glosowało - 10 radnych 
Przeciwnych    - 1 radny 

Wstrzymało się od głosu  - 3 radnych 
 
 

W drugim przypadku,  zdaniem radnego, zamiast sformułowania „o bardzo niskim 
współczynniku przewodności ciepła”, powinno być  zapisane „o bardzo wysokim 
współczynniku przewodności ciepła”. Uzasadniał to faktem, Ŝe im niŜszy współczynnik 
przenikania ciepła, tym mieszkanie jest bardziej komfortowe, są mniejsze straty ciepła, a za 
tym niŜsze koszty utrzymania – ogrzewania. Zgłosił teŜ wniosek o dokonanie takiej zmiany. 
   
 
Co do tego sformułowania zdania były podzielone, zarówno radni jak i Kierownik AZK do 
końca nie potrafili wyjaśnić zapisu jaki powinien faktycznie być – „niski”, czy „wysoki”. 
Zatem temat starał się wyjaśnić sam Burmistrz, który akurat z tym tematem juŜ się zetknął i 
wiedział na czym polega ta zaleŜność. Przyznał tu rację radnemu Kuszewskiemu. 
 
Po tych wyjaśnieniach przystąpiono do przegłosowania wniosku radnego Kuszewskiego 
 

Na sali 14 radnych 
 

 
Za przyjęciem wniosku głosowało - 14 radnych 

Wstrzymał się od głosu  - 1 radny 
 
Następnie przystąpiono do przegłosowania całości uchwały po uwzględnieniu wcześniej 
przegłosowanych wniosków. 

 
Na sali 14 radnych 

 
 

Za przyjęciem uchwały głosowało - 13 radnych 
Wstrzymał się od głosu  - 1 radny 

 
Ad. 19 Informację o analizie danych zawartych w oświadczeniach majątkowych przedstawiła 
Sekretarz Gminy p. Renata Jesionowska – Zawieja. 
 
Na podstawie art. 24 h ustawy o samorządzie gminnym Burmistrz Więcborka dokonał analizy 
złoŜonych według stanu na dzień 31 grudnia 2007 roku oświadczeń majątkowych poprzez 
porównanie ich treści oraz załączonej kopii zeznania o wysokości osiągniętego dochodu w 
roku podatkowym z treścią oświadczeń majątkowych złoŜonych na dzień 31 grudnia 2006 
roku. Oświadczenia majątkowe złoŜone zostały w przypisanym prawem terminie. Po jednym 
egzemplarzu Burmistrz Więcborka przekazał urzędowi skarbowemu właściwemu ze względu 
na miejsce zamieszkania osoby składającej oświadczenie majątkowe ( do Urzędu Skarbowego 
w Sępólnie Krajeńskim. Wszystkie osoby zobowiązane do złoŜenia oświadczenia 
majątkowego ( 21 osób ) złoŜyły oświadczenia majątkowego złoŜyły je w ustawowym 
terminie. Wobec osób w oświadczeniach  których stwierdzono nieprawidłowości Burmistrz 
Więcborka wystąpił ze stosownymi pismami o dokonanie sprostowań poprzez złoŜenie 
korekty oświadczenia majątkowego. Wszystkie nieprawidłowości zostały skorygowane. 
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Odnośnie oświadczeń majątkowych  radnych, głos zabrał Przewodniczący RM, który 
powiedział, Ŝe zostały one złoŜone w ustawowym terminie, uwagi nadesłane przez Urząd 
Skarbowy dotyczyły pięciu radnych, którzy zostali poinformowani o konieczności dokonania 
korekty. 
 
 
Ad. 20 Odpowiedzi na interpelacje i zapytania radnych udzielił Burmistrz Wi ęcborka. 
 

• Prace inwestycyjne dotyczące kanalizacji wykonano na tyle ile wystarczyło 
przeznaczonych na to środków. 

•  Tematem odpowiedniego zagospodarowania terenu wokół cmentarza komunalnego i 
utwardzeniem na nim alejek, Gmina zajmie się w roku 2010. 

• Sprawa ogródka  usytuowanego zbyt blisko drogi w Pęperzynie / zakręt przy torach 
kolejowych / zostanie skonsultowana z Dyrekcją PKP. 

• Według opinii p. Sołtys utwardzenie części drogi w Dalkowie zadowoliło 
mieszkańców. Na ten moment środki nie pozwalają na kontynuację tych prac. 

• Sprawa płatności za media rodziny zamieszkującej w budynku szkoły w Zakrzewku 
zostanie wyjaśniona. 

• Strategia Rozwoju Oświaty jest dokumentem niezbędnym do aplikowania o środki 
zewnętrzne. 

• Zły stan chodnika biegnącego w stronę dworca PKS niewątpliwie wymaga interwencji 
i przewidywana ona jest w roku 2009. 

• Płytki chodnikowe wymieniane nawierzchnią polbrukową, które są  jeszcze w dobrym 
stanie wykorzystywane są na utwardzenie przystanków autobusowych dla dzieci, bądź 
wydawane na wniosek pisemny mieszkańcom, chcącym utwardzić wjazdy na teren 
swoich posesji. Część trafia równieŜ na tor motocrossowy. 

• W sprawie niewłaściwie funkcjonującego oświetlenia w Sypniewie i Adamowie 
zostaną podjęte rozmowy z energetyką. Jednak generalnie w kwestii oświetlenia 
problemy występują równieŜ w Więcborku np. konieczna jest naprawa oświetlenia na 
ul. Ogrodowej - przerwane zasilanie na osiedlu Łopiennik. 

• Odnośnie nowych przejść dla pieszych na ul. Hallera wystosowane zostanie pismo do 
Wojewódzkiego Zarządu Dróg. 

• Zakrzaczenia przy cmentarzu zostaną usunięte. Natomiast zmiana kąta nachylenia 
balustrady przy skrzyŜowaniu Zabartowo - Runowo zostanie poprzedzona wizją 
lokalną, by móc potem prowadzić rozmowy z Zarządem Dróg Wojewódzkich /p. 
Dąbka /. 

• Budowa chodników będzie realizowana sukcesywnie. 
• Szef Firmy runowskiej zapewniał, Ŝe będzie utrzymywał w naleŜytym porządku drogę 

prowadzącą do gorzelni. Skoro tak się nie dzieje zostanie mu to przypomniane. 
• Podziękowania dla Proboszcza Parafii Więcbork będą złoŜone po zakończeniu 

inwestycji przy kościele. 
 
Ad. 21 Wolne wnioski i informacje. 
 
Przewodniczący RM  poinformował, Ŝe w dniu 13 listopada 2008r. odbędzie się sesja 
podatkowa. Komisja BudŜetu i Finansów oraz Komisja Rolnictwa…spotkają się na 
wspólnym posiedzeniu w dniu 5 listopada 2008r celem wypracowania opinii o podatkach i 
opłatach lokalnych. Podał teŜ terminy kolejnych sesji RM tj. 4 grudnia 2008r. i 29 grudnia 
2008r. 
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Radny Ireneusz Balcer podziękował  za wsparcie przy budowie boiska w Zabartowie 
następującym osobom: Przewodniczącemu RM, Burmistrzowi Więcborka, Proboszczowi 
Zabartowa, Sołtysowi. Na dziś załatwione są juŜ bramki, dodał tu Ŝe będzie to teŜ teren 
spacerowy dla mieszkańców. 
 
Radny Jerzy Urbaniak zapytał Burmistrza Więcborka, co sądzi o planowanej kwocie 13 mln. 
na inwestycje, mając przy tym na uwadze zadłuŜanie Gminy. 
 
Burmistrz powiedział, Ŝe ma świadomość tego, iŜ inwestycje są rozdmuchane. Jednak 
wskaźniki ustawowe dotyczące moŜliwego zadłuŜenia będą zachowane. Skarbnik Gminy nie 
pozwoli Radzie Miejskiej na „kroki samobójcze”. Stoi on zawsze na straŜy finansów 
gminnych. JeŜeli chodzi o inwestycje to musza być one doszacowane. Poza tym 
uczestniczenie Gminy w konkursach tez obliguje do zabezpieczenia w budŜecie gminy 
pewnych kwot.  JeŜeli Gmina zdecyduje się np. zaciągnąć kredyt kupiecki, by wykonać jakieś 
zadanie, to jest przekonany o tym, Ŝe będzie to o wiele tańsze niŜ po wejściu do strefy EURO. 
 
Przewodniczący RM zauwaŜył, Ŝe to co pisze prasa o zadłuŜeniu naszej Gminy jest 
wyolbrzymione. Uznał, Ŝe 35 % zadłuŜenia jest wysokością bezpieczną i pozwoli na 
realizację tylu waŜnych, niezbędnych dla Gminy  zadań.  
 
Tym akcentem zakończono obrady. 
 
 
Przewodniczący RM podziękował zebranym za przybycie i owocne obrady, po czym słowami 
„Zamykam obrady 25 sesji Rady Miejskiej w Więcborku” zamknął obrady. 
  
 
Prot. 
L. Halkiewicz, I. Mrozek 
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